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Puheenjohtajan 
palstaSuvi suloinen...

K evät on tehnyt tuloaan 
varsin flegmaattisesti. 
Tätä kirjoitellessani sa-

novat ilmatieteilijät, että nyt suvi 
suloinen on tulollaan. 

Suomi on asettunut uuteen 
asentoon. Suuresti ihailema-
ni Mauno Koivisto ei ole enää 
joukossamme. Hyvinä muistoina 
Manu on kuitenkin kirkkaana 
mielessä. Hänen mukanaan pois-
tui nykysuomalaisten joukosta 
merkittävä ajattelija, jonka ehkä 
mieleenpainuvin lausahdus oli se 
bernsteinilaista sosiaalidemokra-
tiaa kuvaava määritelmä: ”Liike on 
tärkeintä, ei päämäärä”. 

Kun katsoo tätä nykyistä 
menoa armaassa maassamme, 
joutuu toteamaan kuinka perus-
teellisesti Koiviston lausahdus voi-
daan käsittää väärin. Kyllä Manu 
kuvasi kohti päämäärää kulkevaa 
joukkoliikettä, vaikka sanoikin sen 
yhteisen matkan kohti tätä maalia 
olevan tärkeintä.

Kyllä tämänkin päivän toimin-
nassa on liikettä. Päättäjämme kä-
sittävät asuntopoliittisen matkan 
olevan jojolla leikkimistä. Piste-
tään jojo liikkeelle, ja hetken ku-
luttua tämä sinällään mainio laite 
on kelautunut narunsa varassa 
takaisin leikkijän käteen.

Asumiskustannusten hillitsemi-
sen epäonnistuminen ei kumpua 
hallituksen kyykytysasetuksista ja 
-aloitteista; tulorajat, asumistuen 
kiristäminen, segregaation edistä-
minen, luetteloa voisi toki jatkaa. 
Todellinen ongelma on edelleen 
siinä, että nykyinen hallituksem-
me ohjaa asumisen kehittymistä 
ottamatta lainkaan huomioon sää-
döstensä yhteiskunnallista vaiku-
tusta. Ketkä saavat kantaa tästä 
vastuun? Suomalaiset, kanta- tai 
uussuomalaiset, sillä ei tunnu ole-

van väliä. Sen sijaan että pyrki-
si suitsimaan tilannetta, hallitus 
edistää hinnankorotuksia. Kun 
vuokra-asunnot loppuvat tehdään 
Jyväskylät. Maakuntakeskuksissa 
on vuokralla ryöstämisen mahdol-
lisuus rajallinen. Siksi ajetaan par-
haillaan esimerkiksi Jyväskylässä 
omistusasuntojen hinnat aivan 
uusiin korkeuksiin.

Asumiskustannusten koh-
tuuttomuuden polttopiste on 
silti edelleen pääkaupunkikunnissa 
ja erityisesti Helsingissä.

Kuinka asiaan on viime aikoi-
na vastattu? Pääkaupunkiseudun 
ylivoimaisesti suurin vuokra-
asuntotoimija, Heka lisäsi 47 500 
asunnon kantaansa toissa vuonna 
205:llä asunnolla ja 2016 oli luku 
130. Minulla on hämärä mielikuva 
jostakin MAL-sopimuksesta, jon-
ka puitteissa kaupunki rakentaa 
vuosittain 750 uutta korkotuettua 
asuntoa. Kyseisen Hekan käyttö-
aste oli 2016 varsinainen tyhjä-
käynti huomioiden noin 99,92 %. 
Tilausta tuntuvalle lisätuotannolle 
varmaankin olisi. Silloin ei vält-
tämättä tarvitsisi kärsiä vapaiden 
vuokramarkkinoiden kohtuutto-
masta tasosta siinä määrin kuin 
nyt.

Tiedän, että toistan itseäni, 
mutta kiusaan lukijakuntaamme 
aina vaan uusilla hintaesimerkeillä. 
Uudellamaalla olisi kokeille tarjolla 
noin 500 työtilaisuutta, ja työttö-
miä kokkeja on noin 1000 ja rapiat. 
Eräs aika yleinen työtarjous tälle 
ammattilaisryhmälle on 60 tuntia 
kolmessa viikossa. Palkkaa tarjo-
taan brutto 11–12 € tunnissa. Kok-
kimme joutuu asumaan vapaiden 
markkinoiden vuokra-asunnossa 
hintaan 23 €/m²/kk. Kuukaudessa 
hän saa täysillä sopimustunneilla 
palkkaa 80 x 11,50 € = 920 €. 

Tämä on aika vekkuli kaava. Jo-
kaista kodikseen vuokraamaansa 
asumisneliön eteen pitää kokin 
tehdä kaksi tuntia työtä. Palkkata-
so tässä on todellinen, vuokrataso 
saattaa olla montakin euroa korke-
ampi ja maakuntiin ei ole menemis-
tä asuntoa hankkimaan. Kysymyk-
sessä on työ, joka tehdään varsin 
usein epätavallisina työaikoina.

Me olemme Unionin mallijäsen 
– ainakin omasta mielestämme. 
Noudatetaan sitten EU:n asumis-
kustannusten tavoitetta.

Sitä seuraten kokkimme pys-
tyy yllä kuvatulla työsopimuksella 
vuokraamaan itselleen 9,5 neliön 
yksiön, jossa oikoa väsyneitä jäseni-
ään. Onkohan tässä hieman tulo- ja 
tukiloukun piirteitä?

Kesällä ei ole asuntohuolia – 
Suomessa paistaa aurinko koko 
suven.

Asumisterveisin

Hans Duncker
Asukasliiton puheenjohtaja 

Ordförandes 
spalt

Vår tidning innehåller ett 
så brett utbud av artiklar 
och fakta, att denna spalt i 

fortsättningen behandlar ett självs-
tändigt tema och försöker inte vara 
en resumé.

Med svenska som modersmål 
har jag allt mer försökt skapa mig 
en bild av den svenskspråkiga be-
folkningsdelens framtida boende. 
Man talar nu förtiden ofta om den 
stora bilden. Den svenskspråkiga 
befolkiningens arbets- och hemor-
ter kan grupperas i tre kluster.

Österbottens svenskspråkighet 
är grundmurad och folket på Pam-
pas samt Närpes-fenomenet är här 
för att stanna.

Nyland inklusive huvuds-
stadsregionen är den språkmäs-
sigt sköraste regionen. Arbetsplat-
serna kommer ännu mera att kon-
centreras hit men samtidigt tende-
rar tvåspråkigheten att förvandlas 
till enspråkigt finska. Detta beror 
delvis på bristen av svenska rum, 
men framför allt är det fråga om 
mental lättja. 

Boendets framtid 
på kort sikt

Asukasliitto ry
Vuosaarentie 6 a B, 00980 Helsinki

p. 045 132 8404
asukasliitto@asukasliitto.fi

www.asukasliitto.fi

Toimisto avoinna ma-pe klo 9-15.  Tapaamiset vain ennalta sovittuina.

Perustettu vuonna 1974, jäseninä yhdistyksiä ja henkilöjäseniä ympäri Suomen.
Jäsenmaksu vuonna 2017 on 28 euroa/henkilöjäsen. 
Yhdistyksen jäsenmaksu jäsenmäärästä riippuen alkaen 40 euroa. 
Liitto julkaisee Asuminen & Yhteiskunta -lehteä.

Asukasliitto toimii hyvän, kohtuuhintaisen ja terveellisen asumisen puolesta ja 
asukkaita palvelevan, kestävän kehityksen ratkaisut huomioivan 
asuinympäristön puolesta.

Asukasliitto yhdistää asukasyhdistykset ja muut yhteisöt, vuokra-asukkaat, 
omistusasukkaat, osaomistusasukkaat, omakotitaloasukkaat valtakunnallisesti 
vaikuttavaksi liitoksi ja verkottaa ne kansainvälisiin organisaatioihin.

Asukasliitto reagoi nopeasti asuntopolitiikan muutoksiin ja tuo esiin asukkaiden 
näkökulman. Asukasliitto osallistuu ja vaikuttaa valtakunnalliseen päätöksente-
koon. Asukasliitto seuraa asumisen kehityssuuntia Euroopassa voidakseen edistää 
hyvien ja torjua huonojen vaikutusten siirtymistä Suomeen.

Asukasliitto neuvoo vuokra-asukkaita, asuntoyhtiön osakkaita, asukkaiden yhdis-
tyksiä, asukas- ja talotoimikuntia asumisterveys- ja asuinympäristöasioissa.
Asukasliitto kouluttaa teemapäivillä, seminaareissa, taloyhtiöiden koulutus- 
ja informaatiotapahtumissa sekä asukas- ja talotoimikuntien tapaamisissa.

Asuminen & yhteiskunta 2/2017
 
Päätoimittaja: Risto Kolanen
P. 0400 204 844
risto.kolanen@pp.inet.fi (juttuideat, tekstit)
Toimituksen kuva- ja uutisposti:  
asuminenyhteiskunta@gmail.com
Toimittaja: Unto Nikula

Kuvaaja:  Katja Karjalainen 
Kuvaaja & oikoluku: Carita Kärkinen
Kierrätysidean kuva & teksti: Tuula Rantanen

Numerossa avustivat: Tapio Aulu, Hans Duncker, Heidi Forrström-Tuominen, 
Sara Hornig, Suvi Häkämies, Anni Kotkamaa, Hilkka Kotkamaa, Andreas Jarret,  
Kari Lehtonen, Tuula Paasivirta, Tuula Rantanen, Riitta Salasto, Pauliina Seppälä, 
Joonas Törnström ja Jari H.K. Virtanen.

Kannen kuva: Joonas Törnström
Kuvassa yöllinen maisema Pornaisen Lahnakoskella, vesiputousalueella. 

Painopaikka: Salon Lehtitehdas 2017
Painosmäärä: 4 000 kpl

Puheenjohtaja
(tiedotus ja lehdistö)
Duncker Hans, puh. 050 308 2321

Varapuheenjohtaja 
Rantanen Tarja

Toiminnanjohtaja 
Kärkinen Carita 

Asukasliitto ry:n hallitus 2017-2018
Anttonen Pasi
Karjalainen Katja
Kärkinen Carita
Nikula Unto
Poutanen Martti
Raatikainen Tapani
Tasanen Jari

Asukasliiton 
puhelinneuvonta kaikille
p. 0600 972 72 
(puhelun hinta 1,69 e/min + pvm)

Jäsenten oma neuvontapuhelin 
p. 050 339 1150. 
Puhelinneuvonta arkisin klo 10–14. 
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Åland, Åbo skärgård Pargas med-
räknat är dert tredje området med 
dessutom de unga som tenderar att 
bosätta sig i Sverige.

I samtliga områden är det fråga 
om ett fenomen som inte är helt 
tydligt till sina gränser, varken när 
det gäller tiden,skeendet eller ef-
fekterna. 

I Österbotten är det en bra 
balans mellan boendekostnaderna 
och lönenivån. Konjunktursväng-
ningarna är inte levnadshotande. 
Man kan som arbetslös fortsätta 
att bo i samma hem man levde i 
då man jobbade. Det småskaliga af-
färslivet ger en extra trygghet. Små 
men många arbetsgivare är den bäs-
ta säkerheten för var och en. Ett 
säreget och enastående fenomen är 
statens roll som sanerare i tid och 
otid. Målsättningen att flytta eko-
nomisk aktivitet från Vasa-regionen 
till inlandet, har säkrat en moderat 
prisutveckling för boendet.

Nyland och då speciellt huvuds-
tadskommunerna har varit och är 
boendekostnadernas ”hot spot”. Om 
vi försöker se tio år framåt i tiden, 
har ingenting förändrats. Byggin-
dustrin och bostadsinvesterarna 

diskonterar allt stöd boendet får av 
samhället. Hela det marknadsmäs-
siga systemet arbetar enligt Komer-
serådet Juho Lallukkas enkla pris-
kalkyl ”när man köper för 1 Mark 
och säljer för 2, får man 1% vinst”.

Ålands-klustret är med sitt 
självstyre en annan femma. Gen-
om hemrätts-regeln har man i snart 
hundra år haft en faktiskt prisregle-
rad byggnadsmark. Arkipelagens öar 
är små lokalmarknader där det inte 
finns volym nog för överhettning. 
Den enda del som är i riskzonen 
är Pargas. Åbo-varvets framgångar 
och annan samtidig postiv ekono-
miutveckling, kommer obönhörligt 
att driva boendekostnaderna uppåt. 
Läget är dock i den stora ordningen 
betydligt bättre än i Nyland. Åbos 
nyinflyttare är yrkesmänniskor som 
har råd att betala för sitt boende, 
medan huvudsstadsregionanen har 
ett skriande behov av arbetskraft 
i den lägasta femtedelen av lönes-
kalan.

Boendekostnaden påverkar 
livskvaliteten även utanför hem-
met. När det gäller den äldsta delen 
av oss, kliver bostadsbristen också 
in våra hem. Dagvård, undervisning, 

hälso- och hemvård är de mest un-
derbemannade offentliga tjänster-
na. Här är det inte fråga om språk 
– personalbristen skär rakt igenom 
samhället i hela Nyland. Den svens-
kpråkiga befolkningsdelen berörs 
snabbare då mindre kundpotential 
automatiskt leder till mindre arbet-
sutbud. Vi har ju vårt ”reservspråk”, 
finskan att ta till. Det är dock ofta 
besvärligt då varken kunden eller 
den som sköter ågärderna kan til-
lräckligt finska.

Pudelns kärna är i alla varianter 
av resursbrist, var finns bostäder till 
ett sådant pris att man kan komma 
från Österbotten hit till Nyland och 
få en dräglig utkomst?

Jag vill hellre se min hemvårdare 
här i Helsingfors än i Hälsingborg.

Jag tillönskar alla en varm 
och trevlig sommar,

Med vänlig hälsning  
Hans Duncker

ordförande
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Kansanedustaja Katja Hänninen (vas.liitto) avaa Pikkuparlamentissa  
pidetyn Kuka kuuntelee köyhää? -seminaarin.
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Kuka kuuntelee köyhää? 
-verkosto (3K) on sekä 
puoluepoliittisesti että 

aatteellisesti riippumaton yhden 
asian liike. Se pyrkii synnyttämään 
keskustelua köyhyydestä ja eriar-
voisuudesta. Verkostolle on tärkeää 
esittää konkreettisia toimenpide-
ehdotuksia köyhyyden vähentämi-
seksi Suomessa

Kuka kuuntelee köyhää? -ver-
koston tilaisuuksissa köyhyyttä 
kokeneet ihmiset puhuvat ja esit-
tävät poliitikoille ja virkamiehille 
ehdotuksia jonkin tietyn ongelman 
ratkaisemiseksi. Verkosto pyrkii pa-
rantamaan köyhien asemaa. 

Verkosto on saanut vuorollaan 
kunkin eduskuntaryhmän isännöi-
mänä pitää tilaisuutensa eduskun-
nan Kansalaisinfossa, jonne pääsee 
kokoontumaan vain puolueiden 
kautta. Verkosto pääsi vaikutta-

maan Jyrki Kataisen hallitus-
ohjelmaan 2011 ja on yhteydessä 
myös eduskunnan köyhyystyöryh-
män kanssa. Tilaisuuksista on tehty 
mallinnus. Koska verkosto on avoin 
kaikille, se myös muuntuu toimijoi-
densa mukaan. 

Euroopan köyhyysvuonna 2010 
oli tilaisuuksia myös muualla maas-
sa. Verkoston priimusmoottori, 
köyhyystutkija Jouko Karjalai-
nen mainitsee: – Keväällä 2017 
oli pilottitilaisuus Kuopiossa. Hän 
jatkaa: – Mikäli verkoston STEA 
-hakemus menee läpi, verkosto 
pääsee levittäytymään 10 uudelle 
paikkakunnalle.

Kuka kuuntelee köyhää? -verkos-
to syntyi Stakesissa (nykyisin THL) 
huhtikuussa 2008 pidetyn saman 
nimisen seminaarin jälkeen. Jouk-
komme halusi nostaa keskusteluun 
köyhien asioita eri näkökulmista ja 

erityisesti antaa oman äänen köy-
hille. Puhumista helpottaa yleensä 
kokemusasiantuntijan käytännön 
asiantuntijuus, vaikka joskus on 
kyse kipeästäkin asiasta.

Leipäjonoista Toisten nurkkiin
Vasemmistoliiton kansanedustaja 
Katja Hänninen avasi 19.4. Kan-
salaisinfossa tilaisuuden Leipäjo-
noista Toisten nurkkiin: – ”Kuka 
kuuntelee köyhää” on paitsi erin-
omainen nimi köyhyyden vastai-
selle toiminnalle, on myös itsessään 
äärimmäisen tärkeä ja vilpitön ky-
symys. 

Hännisen mukaan ihmiset ei-
vät köyhdy sattumalta, vaan köy-
hyys syntyy useasta erilaisesta 
rakenteellisesta tekijästä, kuten 
periytyvyydestä, luokka-asemasta, 
byrokratiasta, sosiaalisen turva-
verkon puutteesta, yhteiskunnan 

Kaikille avoin verkosto 
köyhyyden poistamiseksi

laiminlyönneistä, epäonnesta, sai-
rauksista, työttömyydestä ja niin 
edelleen. Hänninen sanoo: – Köy-
hyysvaarassa olevia tulee auttaa. 
Köyhyysvaarassa ovat ikääntyvät 
naiset ja yksinhuoltajaperheet sekä 
monilapsiset ja maahanmuuttaja-
taustaiset perheet.

– Jokaisen on voitava luottaa, 
että joutuessaan työttömäksi, yl-
lättävien elämänmuutosten edessä 
tai yritystoiminnan epäonnistuessa 

yhteiskunta varmistaa riittävän pe-
rustoimeentulon.

Lisätietoja verkostosta ja tilai-
suuksista saat www.kukakuunte-
leekoyhaa.fi. Voit ottaa yhteyttä 
joko Jouko Karjalaiseen, jouko.
karjalainen@thl.fi tai Tuula Paasi-
virtaan, tuula.paasivirta@pp.inet.fi.

Tuula Paasivirta
Kirjoittaja on vapaa toimittaja 

ja 3K -verkoston viestintävastaava

Ikääntyneet haluavat asua:

Tavallinen kerrostalo palvelujen äärellä

Anna Strandell Ympäristökeskuk-
sesta sanoi, että kerrostaloalueet 
keskustan ulkopuolella ovat ikään-
tyneiden yleisin asuinalue suurissa 
taajamissa.

Tampereen Vanhuspalveluyhdistyksen kehittämisjohtaja Päivi Moisio esitteli Hervannan projektin asiointireitti-
muutoksia, joka yhdistää kaupunginosan keskeisiin palveluihin.

Valtion tulee tukea ikään-
tyneiden asumista suun-
taamalla asuntotuotantoa 

palvelujen lähelle ja hyvien jouk-
koliikenneyhteyksien ääreen. Uusia 
asuntoja tarvitaan erityisesti kau-
punkien keskustoihin ja lähiöihin 
sekä rajatusti pienempien kuntien 
taajamiin, todetaan Ikääntyneiden 
asumisratkaisujen tarve ja toteutus 
-selvityksessä.

Selvitys käsittelee ikääntyneiden 
asumisen uustuotantotarpeita, rat-
kaisuja ja rahoitusta sekä ikäänty-
neiden tarpeita ja toiveita. Selvityk-
sen toteutti ympäristöministeriön 
toimeksiannosta Ramboll Manage-
ment Consulting Oy.

Yhteisöllisyyteen ja  
esteettömyyteen
Ikääntyneet ovat heterogeeninen 
joukko esimerkiksi varallisuuden, 
asumisolojen, olemassa olevan tur-
vaverkon ja toimintakyvyn suhteen. 
Heille on tarjottava nykyistä moni-
puolisempia, yhteisöllisyyttä tuke-
via vaihtoehtoja. Tulevaisuudessa 
yhä useampi ikääntynyt asuu yksin. 
Selvityksessä korostetaan asunto-
tuotantoa, jossa kaikenikäiset ihmi-
set voivat asua yhdessä sekä auttaa 
toisiaan. Ikääntyneille yksinomaan 
suunnatut asuintalot ja korttelit 
usein eristävät asukkaita muusta 
naapurustosta.

Monen kunnan ikääntyviä kos-
kevat asumistarpeet ratkaistaisiin 
edistämällä esteettömyyttä nykyi-
sessä asuntokannassa. Esteettö-
myyttä ja saavutettavuutta tulee 
tarkastella yksittäistä asuntoa tai 
rakennusta laajemmin. Sen tulee 
ulottua koko asuinympäristöön, 

mikä näkyy vaikkapa pääsyssä pal-
veluihin.

Korjausrakentamista on yhä 
edelleen, jotta nykyinen asuntokan-
ta on jatkossa sopiva mahdollisim-
man monelle asukkaalle. Senioriasu-
misoikeusasuntoja tulee rakentaa 
paikkakunnille, joissa asuntopula 
on suuri ja väestömäärä riittävä. 
Pienemmillä paikkakunnilla asu-
misoikeusasuntoihin liittyy monia 
riskejä.

Selvityksessä ilmenee myös,  
etteivät useimmat kunnat ole riit-
tävästi varautuneet väestön ikään-
tymiseen ja siihen, mitä tämä tar-
koittaa asumisen kannalta. Kunnilla 
on jopa osin puutteellinen käsitys 
ikääntyvän väestön määrästä, va-
rallisuus- ja tulotasosta, asumistar-
peista sekä sijoittumisesta kunnan 
sisällä. Tiedon puute on suuri haaste 
tarvittavan monimuotoisen asunto-
tuotannon suunnittelun kannalta.

Kerrostalotoiveet kasvavat 
iän mukana
Anna Strandell Suomen ympäris-
tökeskuksesta sanoi, että kerrosta-
loasumisen toiveet alkavat selvästi 
lisääntyä 60 vuoden jälkeen, ja ker-
rostaloasuminen on ikääntyneillä 
toivotumpaa kuin missään muussa 
ikäryhmässä. Rivitalo koetaan oma-
kotitaloa useammin elämäntilantei-
siin sopivana talotyyppinä. 65-70 
-vuotiaista moni asuu ja haluaa asua 
omakotitalossa. Yli 74-vuotiaista jo 
70 % asuisi mieluiten kerrostalossa. 

– Vanhusten senioritaloasumis-
ta ei nyt suosita, koska se eristää 
heitä yhteiskunnassa, jäi soimaan 
konsulttiyhtiön kehittämisjohtaja 
Janne Jalavan alustuksesta.

Ympäristöministeriön järjes-
tämässä koko päivän kestäneessä 
Ikääntyneiden asumisratkaisut 
–seminaarissa Wanhassa Satamassa 
Helsingin Katajanokalla tuli esille 
paljon tietoa, tutkimusta ja kansain-
välisiä vertailuja on tarjolla. Minis-
teriö julkaisi siellä uusia raportteja 
ja seitsemän kirjoittajan ”Asumisen 
yhteisöllisyys ja hyvä vanhuus” (VN 
47/2017, toukokuu). Sen esitteli 
Outi Jolanki Tampereen yliopis-
tosta.

Yleisössä on järjestöjen ihmisiä ja 
luottamushenkilöitä vanhusneuvos-
toista ympäri Suomea. He valittavat, 
että vanhusneuvostojen työtä ei ar-
vosteta tarpeeksi.

Case Hervanta
Ikäystävällisenä asuinalueena esi-
teltiin Case Hervanta. Tampereen 
Vanhuspalveluyhdistyksen kehit-

tämisjohtaja Päivi Moisio esitteli 
kaupunkistrategiaa ja sen paino-
tuksia. Erityistapauksena on ”Ikä-
ystävällinen Hervanta”, joka pilotoi 
ja mallintaa ikäystävällistä palve-
lualuetta. Siellä toimitaan yhdessä 
asukkaiden ja kolmannen sektorin 
toimijoiden sekä yksityisten ja jul-
kisten palveluntuottajien kanssa. 

– Kokeillaan ratkaisuja, joilla 
kokonaisen kaupunginosan asuin-
ympäristöä, asumisen ratkaisuja ja 
asukkaiden osallistumismahdolli-
suuksia kehitetään ikäystävälliseksi.

Se tarkoittaa mm. esteettömiä ja 
turvallisia asiointireittejä, monen-
laisia asumisratkaisuja, yhteisölli-
syyden tukea, Moisio korosti.

Risto Kolanen
Lähteenä ”Ikääntyneiden asu-

misratkaisujen tarve ja toteutus” 
(Valtioneuvoston julkaisuarkisto). 

Katso myös Ikääntyneiden asumisen 
kehittämisohjelman 2013-2017 
verkkosivut: www.ymparisto.fi/

ikaantyneidenasuminen

Valtaosa ikääntyneistä haluaa tulevaisuudessa asua kerros-
talossa, palvelujen lähellä. He toivovat asumiselta vaivatto-
muutta, esteettömyyttä, kaikenikäisten seuraa ja yhteisölli-
syyttä, kertoo uusi Ikääntyneiden asumisen kehittämisoh-
jelmassa toteutettu selvitys.
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Vuoden 2016 lopulla ARA-
vuokra-asuntoa jonotti 
koko maassa 91 000 ko-

titaloutta, mikä oli 3,7 % vähem-
män kuin vuotta aikaisemmin. 
Hakijoista joka kolmas oli alle 
25-vuotiaita. Erittäin kiireelli-
sessä asunnon tarpeessa oli joka 
viides hakija. Vaikka pääkaupun-
kiseudun vuokramarkkinatilanne 
on parantunut vapaarahoitteisen 
vuokratarjonnan kasvun vuoksi, 
kaikista ARA-asuntojen hakijoista 
40 % on pk-seudulta.

Vuokra-asuminen Suomessa 
yleistyy, vaikka ARA-asuntojen 
tarjonta on laskenut vuodesta 
2012 alkaen (Kuvio 1). Yhä suu-
rempi osuus vuokralaisista asuu 
nykyisin markkinaehtoisessa 
vuokra-asunnossa. ARA-asun-
noissa asuvien osuus on kym-
menessä vuodessa supistunut 10 
%-yksikköä ja alitti 40 % vuonna 
2015.

Muutosten syitä
Vuoden 2016 alussa valtion tuella 
rakennettujen vuokra-asuntojen 
kokonaismäärä oli 373 534, ja vii-
me vuonna  haettavana oli 74 000 
asuntoa. Haettavien asuntojen 
määrä laski ARA-asuntokannan 
supistumisesta johtuen noin 8 
500 asunnolla. ARA-asuntojen 
määrään vaikuttaa uudistuo-
tannon lisäksi tukirahoitettujen 
asuntojen rajoituksista vapautu-
minen tai vapauttaminen. Vapau-
tuvista ja vapautetuista entisistä 
kohtuuhintaisista asunnoista 
vain osa jää vuokramarkkinoille. 
Näitä eivät enää koske asukasva-
lintaan, eivätkä vuokrien tasoon 
liittyvät rajoitukset. Tilastoissa 
ne lasketaan vapaarahoitteisiksi 
vuokra-asunnoiksi. ARA-asunnon 
sai 65 000 ruokakuntaa, mikä on 
4,4 % edellisvuotta vähemmän.

Jonoja ARA-asuntoihn muo-
dostuu jos kohtuuhintaisia vuok-
ra-asuntoja on vähän tarjolla. 
Jonotusta on enimmin pieniin 
asuntoihin. Viime vuonna ARA-
asunnon hakijoista 60 % oli yhden 
hengen talouksia, kun haettavista 
asunnoista yksiöitä oli 27 %. Ti-
lanne markkinaehtoisissa vuokra-
asunnoissa on sama. 

Maahanmuuton ja turvapai-
kanhakijoiden määrän kasvu ei 
ole näkynyt vuokra-asuntojonois-
sa.  Kunnille tehdyn kyselyn pe-
rusteella maahanmuuton kasvu ei 
lisännyt ARA-asuntojen kysyntää 
pääkaupunkiseudulla eikä muis-
sakaan suurissa kaupungeissa. 
Asuntoa jonottaneista  maahan-
muuttajataustaisia oli 11 %, eli 
noin 10 000. Se vaikuttaa suteel-
lisesti isolta määrältä, mutta oles-
keluluvan saaneet sijoittuvat kui-
tenkin pääasiassa runsaamman 
tarjonnan vapaille asuntomark-

kinoille. Tämä näkyy koko ajan 
kasvavina asumistukimenoina.

ARA-asuntojen  
vaihtuvuus on pienintä  
pääkaupunkiseudulla
Kaikkien ARA-asuntojen vaihtu-
vuus on ollut viime vuosina noin 
25% tasolla. Pienintä vaihtuvuus 
on pk-seudulla. Helsingissä kau-
pungin ARA-asuntojen vaihtuvuus 
oli 10 %, Vantaalla 12 % ja Espoossa 
14 %. Yli 30 prosentin vaihtuvuutta 
oli 75 kunnassa. Suuri vaihtuvuus 
heikentää käyttöastetta, ja aihe-
uttaa valtakunnallisen vuokrien 
tasauksen kautta korotuspaineita 
siellä, missä käyttöasteet ovat kor-
keat ja kysyntä voimakasta, eli niin 
sanotussa ruuhka-Suomessa.

Nähtäväksi jää, mitä vaiku-
tuksia vuoden 2017 alussa voi-
maan tulleella lakimuutoksella 
on pääkaupunkiseudun asukas-
vaihtuvuuteen. Lakimuutoksella 
asetettiin pääkaupunkiseudun 
ARA-asuntoihin tulorajat, ja ne 
koskevat uusia asukkaita ja asu-
kasvalinnan päätöksiä, joita on 
tehty 1.1.2017 lukien. Myös asun-
toa vaihdettaessa tarkistetaan 
hakijan tulot. Kovan kysynnän 
alueilla vuokra-asunnon saaneen 
ei kannata vaihtaa asuntoa, koska 
muuttaminen voisi nostaa  asu-
miskustannuksia.

Vuokrat nousivat eniten 
pääkaupunkiseudulla
Vaikka tarjonta vuokra-asun-
noissa lisääntyi, nousivat vuok-
rat inflaatiota nopeammin lähes 
kaikissa suurissa kaupungeissa 
vuonna 2016. Erittäin matalas-
ta inflaatiosta huolimatta ARA-
vuokrat nousivat vuodessa kes-
kimäärin 1,5 %. Vuonna 2016 
ARA- ja markkinavuokrien väliset 
erot kasvoivat kaikissa yli 100 000 
asukkaan kaupungissa. Helsingis-
sä ARA-asunnot olivat keskimää-
rin 53 % edullisempia. Espoossa 
eroa oli 27 %, Vantaalla 19 %, 
kun taas Porissa ja Rovaniemel-
lä ARA-asunnot olivat kalliimpia 
kuin markkinaehtoiset asunnot.

Markkinaehtoiset vuokrat 
nousivat viime vuonna koko 
maassa 2,6 %, kun vuotta aiem-
min kasvua oli 3,6 %. Helsingin 
seudulla vuokrien nousu oli muu-
ta maata nopeampaa (yli 3%). 

Kuviosta 3 käy ilmi, että uudet 
vuokrasopimukset olivat suuris-
sa kaupungeissa kalliimpia kuin 
muu markkinaehtoinen vuokra-
kanta. Tässä onkin syy pk-seu-
dun vuokra-asuntojen matalaan 
vaihtuvuuteen. Edullisempaa on 
tyytyä vanhaan vuokra-asuntoon, 
vuokrankorotuksesta huolimatta,  
koska vuokralaisen näkökulmasta 
voi olla vaikeaa edes yrittää neu-
votella vuokraehtoja uusiksi. 

Vuokra-asuminen yleistyy
- ARA-tarjonta vähenee

Asuntomarkkinakatsaus 1-2017
Asumisen rahoitus- ja kehittämiskeskuksen (ARA) vuoden 2017 ensimmäisessä Asuntomarkkinakatsauksessa 
tarkastelun painopiste on kuntien vuokra-asuntomarkkinoissa.

Ruuhkaisimman Suomen sietä-
mättömän korkeiden asumiskus-
tannusten vuoksi asuntokunnat 
ovat alkaneet tinkiä neliöiden 
määrästä. Mitä pienempi sen 
suositumpi, pätee Helsingissä ja 
monessa muussa kaupungissa. 
Neliövuokra nousee, mutta ko-
konaisvuokra laskee. Kohtuuhin-
taista ARA-asuntoa voi tietenkin 
hakea, mutta sen saaminen edel-
lyttää pääkaupunkiseudulla erit-
täin kiireellistä asunnon tarvetta.

Vuokramarkkinoiden  
näkymät vuodelle 2017
Vuosi 2016 jäi asuntotuotannon 
historiaan. Viime vuonna aloi-

tettujen asuntojen määrä nousi 
lähes 38 000 asuntoon, aloitetuis-
ta asunnoista 72 % oli kerrosta-
loasuntoja ja aloitettujen uusien 
vuokra-asuntojen määrä ylitti 10 
000 asuntoa. Nämä asunnot val-
mistuvat pääosin vuonna 2017. 

Pääosa vuokra-asuntojen mää-
rän kasvusta on siis markkina-
ehtoisten vuokra-asuntojen tar-
jontaa, ja lisätarjonta kohdentuu 
pääosin pääkaupunkiseudulle, 
kehyskuntiin ja muihin suuriin 
kaupunkeihin. 

Markkinaehtoisten vuokrien 
nousun oletetaan olevan koko 
maassa 2 %, ja pk-seudulla 2,5 %. 

Mahdollinen ylitarjonta laskee 

vuokra-asuntojen käyttöasteita 
ja lisää vaihtuvuutta, mikä vai-
kuttaa vuokranantajien saamaan 
tuottoon ja se taas hillitsee intoa 
uusien vuokra-asuntojen raken-
tamiseen. Paineet rakennuskus-
tannusten karsimiseen ja asun-
tojen keskikoon pienentämiseen 
kasvavat, kun uusien asuntojen 
vuokraaminen vaikeutuu. 

ARA-asuntojen kysynnän 
oletetaan pysyvän jatkossakin 
korkealla tasolla etenkin pääkau-
punkiseudulla ja muissa suuris-
sa kaupungeissa, missä ARA- ja 
markkinavuokrien välinen ero on 
suurin.

Unto Nikula
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Suomessa kaupunkialueilla 
asuvan väestön osuus kasvaa 
tasaisesti. Vuonna 2015  kau-

punkialueilla asui jo lähes 70 pro-
senttia väestöstä. Kaupunkeja kas-
vattaa luonnollisen väestönkasvun 
lisäksi muuttoliike, joka kohdistuu 
voimakkaasti kaupunkeihin. Kun-
tien välinen muuttoliike on lisään-
tynyt merkittävästi 1990-luvun lo-
pulta lähtien, mikä on lisännyt alu-
eiden asuntokysynnän eriytymistä. 
Kaupunkialueiden nettomuutto on 
ollut positiivista, samalla kun mui-
den kuntien nettomuutto on ollut 
negatiivista. Kuntien välisen muu-
ton lisäksi myös maahanmuutto on 
lisääntynyt, mikä on kasvattanut 
nettosiirtolaisuuden merkitystä 
erityisesti pääkaupunkiseudun vä-
estönkasvussa. 

Asuntojen hinnat määräytyvät 
Suomessa markkinoilla. Korkeat 
hinnat kertovat korkeasta kysyn-
nästä. Hintojen kasvuvauhti on 
erkaantunut selvästi pääkaupun-

kiseudun ja muun maan välillä. 
Finanssikriisi aiheutti notkahduk-
sen hintojen kasvuvauhtiin, min-
kä jälkeen kasvu on hidastunut 
muualla maassa, mutta jatkunut 
pääkaupunkiseudulla voimakkaa-
na. Asuntojen hinnat suhteessa 
asuntokuntien tuloihin ovat sel-
västi korkeampia keskusta-alueilla. 
Tarkastelukaupungeista hintojen 
nousu on ollut nopeinta Helsingissä 
ja hitainta Oulussa ja Jyväskylässä.

Politiikka ohjaa  
asuntomarkkinoiden  
toimintaa
Asuntopolitiikalla on merkittävä 
rooli asuntomarkkinoiden toimin-
nan kannalta. Valtio ja kunnat tu-
kevat asumista sekä kysyntä- että 
tarjontatukien kautta, eli käytän-
nössä asumistuella ja takaus- ja kor-
kotukilainoilla. Lisäksi kaupungit 
sääntelevät rakentamista rajaamal-
la kaavoituksen ja tonttitarjonnan 
volyymia kulloisessakin tilanteessa 

omien intressiensä mukaan.  
PTT:n selvityksen mukaan myös 

maankäytön ja rakentamisen sään-
tely vaikuttavat asuntomarkkinoi-
den toimintaan. Rakentamisen 
sääntelyllä on ollut huomattava 
vaikutus muun muassa kaupunki-
rakenteen tiiviyteen sekä erilais-
ten kotitalouksien sijoittumiseen.  
Sääntelyllä voi olla myös asunto-
tuotantoa hidastavaa vaikutusta. 
Esimerkiksi talojen korkeuden ra-
joittaminen vähentää maankäytön 
tehokkuutta ja hajauttaa kaupun-
kirakennetta. Kun kaavoituksella 
määrätään talotyyppi tai huoneis-
ton koko, vaikutetaan myös siihen, 
minkälaisia kotitalouksia alueelle 
sijoittuu. 

Asunnon hallintamuoto, talo-
tyyppi ja koko ovat selvästi yhte-
ydessä kotitalouden tyyppiin. Eri-
laisten asuntotyyppien saatavuu-
den takaaminen tietyillä alueilla voi 
olla perusteltua. Mutta jos samalla 
muutetaan tarjontaa huonommin 

kysyntää vastaavaksi, vaikuttaa se 
hintoja nostavasti. Tarjonnan ra-
joittaminen luonnollisesti nostaa 
hintoja.

Asumistuen vaikutus
PTT:n selvityksessä todetaan tu-
etun asuminen, eli asumistukien 
kasvattavan kysyntää ja tämä voi 
nostaa hintoja tarjonnan ollessa 
joustamatonta.

Yleinen asumistuki uudistettiin 
vuonna 2015 siten, että hyväk-
syttävien asumismenojen enim-
mäismäärään vaikuttavat vain 
sijaintikunta sekä ruokakunnan 
koko. Aiempi asumistuki kannus-
ti asumaan tuessa määritellyn 
enimmäispinta-alan mukaisissa 
asunnoissa. Uudistuksen jälkeen 
asumistuen voi käyttää minkälai-
seen asuntoon tahansa. On mah-
dollista, että uudistettu tuki lisää 
pienien asuntojen kysyntää, sillä 
vaikka niiden neliövuokrat ovat 
korkeammat, tuki voi riittää katta-

maan suuremman osan vuokrasta. 
Pienten asuntojen kasvanut 

kysyntä näkyy myös tuetussa 
vuokra-asuntokannassa. Vuosina 
2005–2015 yksiöiden osuus ARA-
tuotannon normaaleista vuokra- ja 
asumisoikeusasunnoista on ollut 
keskimäärin noin 19 %, ja kaksioi-
den osuus noin 43 %.  Pienet asun-
not ovat neliökustannuksiltaan 
suuria asuntoja kalliimpia raken-
taa, sillä keittiö- ja märkätilojen 
osuus koko asunnon alasta on suu-
ri. Ja asukas saa pienessä asunnos-
sa suhteellisesti suuremman tuen. 
Tuetun tarjonnan liiallinen painot-
tuminen perheasuntojen tuotan-
toon voi osaltaan ohjata kysyntää 
pieniin vapaarahoitteisiin asun-
toihin. Tästä muodostuu se yksi 
nykyajan ilmiö, eli asuntosijoittajia 
houkutteleva markkinarako.

Unto Nikula

Kaupunkien vetovoima suurta
Pellervon taloustutkimus PTT käsittelee laajassa asuntomarkkinakatsauksessaan muiden muassa 
kaupungistumisen vaikutuksia asumiseen, ja poliittisen ohjauksen merkitystä asuntomarkkinoihin.  

Kainalo

Kommentti

V uoden 2016 lopulla oli vä-
hintään kaksi kuukautta 
tyhjiä olleita ARA-asuntoja 

7 950, missä on lisäystä edellisvuo-
teen 350. Vuonna 2006 tyhjiä ARA-
asuntoja oli 3 900, joten niiden 
määrä on kymmenessä vuodessa 
kaksinkertaistanut (kuvio). 

Määrällisesti eniten tyhjiä 
ARA-asuntoja oli Kemissä (384), 
Savonlinnassa (279), Mikkelissä 
(220), Rovaniemellä (208) ja Sa-
lossa (204). Suhteessa kunnan 
ARA-asuntojen määrään eniten 
tyhjiä asuntoja oli Luhangalla (53 
%), Karijoella (48 %) ja Rautjärvellä 
(37 %).

Tyhjien asuntojen ongelma 
on yleisintä väestöään menettä-
vissä kunnissa. Vajaakäyttö, sen 
lisäksi että se alentaa yleistä käyt-

töastetta, lisää isännöinnin ja 
kiinteistöhuollon suhteellisia kus-
tannuksia.  Eli käytössä olevien 
neliöiden tuotolla pitää kustantaa 
käyttämättömien neliöiden kiinte-
ät kustannukset. 

Alhainen käyttöaste aiheuttaa 
valtakunnallisen vuokrien tasauk-
sen kautta korotuspaineita siellä, 
missä käyttöasteet ovat korkeat ja 
kysyntä voimakasta, eli niin sano-
tussa ruuhka-Suomessa.

Tyhjien asuntojen ongelma on 
kasvanut siihen mittaan, että ARA-
vuokratalon purkamisesta aiheutu-
vien kustannusten kattamiseen on 
nyt mahdollista saada avustusta 
valtion varoista. Omistajan on täl-
löin oltava sellaisessa tilanteessa, 
ettei sillä ole taloudellisia edelly-
tyksiä pitää taloa asuinkunnossa, 

eikä kattaa edes kaikkia purkami-
sesta aiheutuvia kustannuksia.

Vaikka miten voimakkaasti 
eri päättäjätahot vakuuttavat omil-
la toimillaan vaikuttavansa siihen, 
että koko maa – siis koko Suomi 
– pidetään asuttuna, ei tämä pyrky 
näytä vaikuttavan meneillään ole-
vaan voimakkaaseen muuttoliik-
keeseen maalta kaupunkeihin. Vä-
estöään menettäneiden, ja edelleen 
taantuvien paikkakuntien vajaa-
käyttöiset vuokratalot ovat usein 
kuntien asunto-osakeyhtiöiden 
omistamia. Tuollaisen, vain osittain 
asutun, vuokratalon taloyhtiön pel-
kät lämmityskustannukset ja kiin-
teistöverot voivat olla suhteellisesti 
niin suuri rasite, että purkaminen 
lienee ainoa järkevä vaihtoehto.

UN

Tyhjien ARA-asuntojen 
määrä kasvaa

 10.1.1989
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Asukasliitto kunnioittaa 
presidentti Mauno Koi-
vistoa muistamalla, että 

hän oli 1960-luvulla ideoimassa 
ja toteuttamassa aluerakentamis-
mallia, jolla käännettiin Ruotsiin 
suuntautunut muuttoliike etelän 
kaupunkeihin. Aluerakentamis-
sopimusten prototyyppi luotiin 
Johanna Hankosen lähiöraken-
tamisesta tekemän väitöskirjan 
mukaan Vantaan Kaivokselaa ra-
kennettaessa. 

Asumalähiön ”tekijät” olivat 
Postisäästöpankin pääjohtaja Teu-
vo Aura, Helsingin Työväen Sääs-

töpankin toimitusjohtaja Mauno 
Koivisto, Helsingin maalaiskun-
nan eli nykyisen Vantaan kunnan-
johtaja Lauri Lairala, Hakan toi-
mitusjohtaja Antti Pelkola ja toi-
mitusjohtaja Armas Puolimatka.

Pilapiirtäjä Kari Suomalai-
selle Koivisto oli suosikkikohde, 
lempeällä asenteella. Karin kuvas-
sa Koivisto fundeeraa 10.1.1989 
kämpän hankkimista tai jatkokaut-
ta. Lehdellä on copyright kuviin, 
joita käytämme Historia haltuun 
–sarjassa. 

RK, Rakennuslehden  
juhlanumero 2016

Asukasliitto  
– historia haltuun 12

Presidentti Mauno Koiviston 
(1923–2017) muistolle
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Rakennus- ja purkujätteet 
sekä maa-ainekset ovat 
kunnille iso haaste ja niille 

on tarpeellista etsiä ja luoda uusia 
käyttömuotoja. Myös syntyvien 
jätemäärien ja toisaalta kierto-
talousmahdollisuuksien aitoon 
ymmärrykseen tarvitaan merkit-
tävästi lisää tietoa. Tähän haas-
teeseen ovat tarttuneet yhdessä 
Helsingin, Vantaan ja Hämeenlin-
nan kaupungit. Kukin kunta on 
antanut omat tarkastelukohteensa 
käynnissä olevalle kehityshank-
keelle ”RANTA – Rakentamisen 
kiertotalous kunnissa”, jota 
toteuttavat yhteistyössä Green 
Net Finland, Suomen ympä-
ristöopisto Sykli, Metropolia 
ammattikorkeakoulu sekä Hä-
meen ammattikorkeakoulu. 

Kiertotaloudella  
pienempään  
hiilijalanjälkeen
RANTA-hankkeessa kehitystyötä 
tehdään kuntien todellisten tar-
kastelukohteiden pohjalta, joiden 
avulla kehitetään kiertotalouden 
tuomia mahdollisuuksia alueen 
kehittämiseksi ja hiilijalanjäljen 
pienentämiseksi. 

Julkisen rakentamisen tulisi 
olla uudelleenkäytön ja kierrätyk-
sen edelläkävijä. Kunnissa onkin 

tarpeen kehittää purkukohtei-
siin liittyviä käytäntöjä. Hyviin 
käytäntöihin kuuluu huolellinen 
ennakkosuunnittelu, jossa valmis-
tellaan kohteen lajitteleva purku. 
Lajitteleva purku, jossa maksimoi-
daan uudelleenkäyttö ja rakennus-
jätteen hyödyntäminen materiaa-
lina, vaatii aikaa ja työtä ja osin 
uusia toimintamalleja, mutta se 
parhaimmillaan minimoi syntyvän 
jätteen määrää.

Myös tieto raaka-ainevirroista 
mahdollistaa niiden tehokkaam-
man käytön ja nykyistä tehok-
kaamman kierrättämisen. Kan-
salliset toimet resurssitehokkuu-
den parantamiseksi ovat tärkeitä, 
mutta kunnilla ja alueilla on oleel-
linen rooli käytännön kokeiluissa 
ja resurssitehokkuuden jalkautta-
misessa.

Kolme kaupunkia  
hankkeessa
RANTA-hankkeessa kokeillaan 
ja otetaan käyttöön maamasso-
jen koordinointiin ja irtaimiston, 
rakennusosien sekä materiaalin 
uudelleenkäytön menettelyjä 
kunnissa. Helsingissä ja Vantaalla 
keskitytään rakennusten purkami-
sesta aiheutuvien materiaalivirto-
jen parempaan hyödyntämiseen. 
Helsingin tarkastelukohteeksi on 

valittu Hernesaaressa sijaitsevan 
Hernematalan teollisuushallin 
purku. 

Vantaalla kohde on VAV:n 
omistama kortteli Tikkurilassa, 
josta puretaan asuinkiinteistö, se-
nioritalo sekä päiväkoti. Hämeen-
linnassa taas hanketyö keskittyy 
maamassojen hallintaan erityises-
ti Engelinrannan rakentamiseen 
liittyen, mutta myös laajemmin 
kunnan maamassojen hallintaan 
liittyvien toimintojen kehittämi-
seen.

Tarkastelujen kautta kehi-
tetään ja demonstroidaan kier-
totalouden tuomia mahdolli-
suuksia alueen kehittämiseksi ja 
hiilijalanjäljen pienentämiseksi. 
RANTA-hankkeessa paneudutaan 
kiertotalouden mahdollisuuk-
siin monipuolisesti esimerkiksi 
kehittämällä purku-urakoiden 
kiertotaloutta edistävää hankin-
takriteeristöä, kartoittamalla ny-
kyisiä toiminnan pullonkauloja ja 
esteitä, tutkimalla purkujätteen ja 
suoraan hyödynnettävien osien 
kierrättämisen toimijakenttää ja 
liiketoimintamahdollisuuksia se-
kä edistämällä maaperän puhdis-
tamiseen ja infran rakentamiseen 
liittyvien maamassojen hallintaa 
kiertotalousperiaatteen mukai-
sesti.

 Rakentaminen tuottaa kaivosteollisuuden jälkeen suurimman osan Suomen jätevolyymista. Rakentamiseen käytetään Suomessa esimerkiksi kiviainek-
sia yli 100 miljoonaa tonnia eli noin 20 tonnia asukasta kohti vuodessa. Tämä määrä asukasta kohti on suurimpia Euroopassa. Kiviainesvarat Suomessa 
eivät ole kokonaisuutena loppumassa, mutta niiden saatavuus ja kuljetusmatkojen jatkuva pidentyminen ovat ongelmia Etelä-Suomen kasvualueilla, 
jonne rakentamisen painopiste kohdistuu.

RANTA-hanke esittelyssä

Rakentamisen jätevolyymit 
parempaan kiertoon 

RANTA-hankkeessa tarkastellaan miten rakennus- ja 
purkujätteet saataisiin parempaan kiertoon kierto-
talousperiaatteen mukaisesti

Su
vi

 H
äk

äm
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s

Faktoja
•  Hanke: Puurakentamisen osaamispää-

oman vahvistaminen koulutusyhteis-
työssä

•  Rahoitus: Euroopan sosiaalirahasto, 
Opetus- ja kulttuuriministeriön hallin-
nonala

•  Toteutusaika: 1.5.2016-30.4.2018  
•  Toteuttajat: Kouvola Innovation Oy, 

Aalto-yliopisto, Kyamk, KSAO Tero Ha-
su, Projektipäällikkö, tero.hasu@kinno.fi

•  Lisätiedot: Pirjo Vuorenpää, viestin-
täpäällikkö, +358 20 615 5219, pirjo.
vuorenpaa@kinno.fi

Hankkeen toteuttajat ja aikataulu
Hanketta koordinoi Green Net Finland ja muita osatoteuttajia ovat 
Metropolia ammattikorkeakoulu, Suomen ympäristöopisto SYKLI 
sekä Hämeen ammattikorkeakoulu. Hanke on rahoitettu Euroopan 
aluekehitysrahastosta (EAKR) ja sen kokonaisbudjetti on 380 000 
euroa. Hanke toteutetaan ajalla 11/2016 – 10/2018. 

Green Net Finland on älykkään vähähiilisen kaupunkiympäristön 
kehitysverkosto, joka kokoaa yhteen yritykset, kunnat ja muut julki-
set organisaatiot sekä tutkimus- ja kehitysorganisaatiot. Toiminnan 
fokuksessa on älykkään asumisen ja rakentamisen, älykkään liikku-
misen ja kiertotalouden edistäminen kehityshankkeiden kautta.

Suvi Häkämies 
Kirjoittaja on  
Green Net Finlandin  
toiminnanjohtaja ja 
RANTA-hankkeen  
koordinaattori. 
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Asukasliitto antoi helmikuun 
lopussa 2017 lausunnon 
näkemyksistään asukkai-

den sosiaalisen asumisen osuus-
kuntamallista (ks. nro 1/17 s. 8 
selvitysuutinen ja 4/16 s. 13 tutki-
musuutinen).

Asukasliitto pitää yleisesti otta-
en selvitystyötä erittäin tärkeänä. 
– Edustamme kaikkia asujia asun-
non hallintamuodosta riippumat-
ta. Olemme viimeiset 4-5 vuotta 
yrittäneet omalta osaltamme pitää 
esillä pääkaupunkiseudun asumis-
kustannusten vinouttavaa vaiku-
tusta alueen työvoimatilanteeseen 
ja liike-elämän kehitykseen.

On aivan ilmeistä että nykyisen 
hallituskauden aikana ei ole todel-
lista halua saada tuhoisa asumisen 
hintojen nousu kuriin. Asuntoja 
tuotetaan, mutta aivan liian suuri 
osuus uudistuotannosta myydään 
suoraan vapailla vuokramarkkinoil-
la toimiville spekulanteille. Nimike 
spekulantti ei ole tässä halventava 
ilmaisu, sekä eläkevakuutusyhtiö 
että yksityinen sijoittaja pyrkivät 
maksimaaliseen tuottoon, liitto 
lausuu ympäristöministerin selvi-
tysmiehelle ARA:n Hannu Rossi-
lahdelle.

– Nykyisen hallituksen toimen-
piteet ja näkemykset, esimerkiksi 
ARA-vuokra-asuntojen tulorajat 
pääkaupunkiseudun kunnissa ja 
asuntoministerin kaavailut neliö-
vuokraleikkurista asumistuissa, 
osoittavat että tehoavia keinoja ei 
yksinkertaisesti ole löydetty.

Vuokrien jäädyttämiseen
Osuuskunta-ajattelu on itse asiassa 

täysin ajaton malli ratkaista asioita, 
kun jokin vinoutuma yhteiskunnas-
sa on tarpeeksi epäoikeudenmukai-
nen tiettyä väestönosaa kohtaan. 
Kysymyksessä on yksinkertaisesti 
toiminta jossa otetaan osa kysei-
sestä tehtävästä osittain ”omiin 
käsiin”.

– Ei ole poliittista tahtoa saada 
vuokrat pääkaupunkiseudulla sel-
laiselle tasolle, että ne olisivat pari-
teetissa varsinaisen päätavoitteen 
kanssa, saada lisää kohtuuhintaista 
työvoimaa alueelle.

– Ainoa realistinen toimenpide 
asumiskustannusten saamiseksi 
suhteellisesti edullisemmiksi olisi 
esimerkiksi 5 vuoden kestoinen 
vuokrien jäädyttäminen. Asuntojen 
myyntihinnat jähmettyisivät myös, 
koska sijoitetulle pääomalle ei saisi 
takuuvarmasti kasvavaa ja riittävää 
tuottoa.

Asunto-osuuskunnan  
tärkeimmät toimintaehdot
• Asukasdemokratian on oltava 

riittävän kattava ja läpinäkyvä
• Hallinnon byrokratian on oltava 

erittäin kevyt
• Toiminnan auditoinnin tulee ol-

la monipuolista ja tiivistä
• Osuuksien hinnoittelu on tehtä-

vä erityisellä huolella
• Asukkaiden mahdollisuudet teh-

dä nopeita työperusteisia muut-
toja on taattava

Asunto-osuuskunnan  
rakenne
• Hallinnosta vastaa hallitus, jolla 

on käytettävissään ammatti-
isännöintiä

• Osuuspanokset sijoitetaan kun-
kin jäsenen toimesta joko omin 
tai lainavaroin

• Rahoituksen lainaosuus hoide-
taan osin ARA-takauksin

• Kukin osuuskunta koostuu 
osuuspanoksista ja kaikki osuus-
kunnan jäsenet asuvat sen asun-
noissa

• Asuntojen hallinta käsittää kaik-
kia kolmea nykyistä muotoa, 
omistus, osaomistus ja vuokra

Päätöksen teko on kokonaisuu-

dessaan asukkailla ja toteutuu ARA-
määräyksin koskien osuuskuntia. 
Siis hallitukset koostuvat vertais-
tensa joukosta valituista osuuskun-
nan asukkaista.

Ulkoiset ryhmät kuten poliittis-
ten puolueiden edustajat jms. eivät 
anna lisäarvoa toimille.

Aloitus ja tulevaisuus
Koska asuminen on pääkaupun-
kiseudulla joutunut markkinavoi-
mien ansaintatavoitteiden uhriksi, 
olisi osuuskunta-vaihtoehtoa ryh-

dyttävä käynnistämään likipitäen 
välittömästi. Mitä enemmän alu-
eelle rakennetaan nykyisen hinta-
tavoitteen puitteissa, sitä kauem-
min on asumisen haitallisen korkea 
hintataso vallitseva, puheenjohtaja 
Hans Duncker kirjoittaa liiton lau-
sunnon perusteluissa.

Osuuskunta-muotoisella asumi-
sella olisi jo kauan pitänyt olla oma 
osuutensa maamme poliittisissa 
ratkaisuissa, mutta nyt sen tarve 
on pakottava.

AY

Sosiaalisen asumisen 
osuuskuntamallia tarvitaan

Kotitalouksien varallisuut-
ta katsotaan taittovikais-
ten silmälasien läpi. Usein 

kuulen sanottavan, että maamme 
yksityistalouksien varallisuus on 
keskittynyt asuntovarallisuutena 
pääkaupunkiseudulle.

Näin ajattelevat joko niin sano-
tusti vetävät mutkat suoriksi tai 
sitten he toimivat aloilla, joilla on 
mielekästä käyttää asuntojen hin-
toja varallisuusmittareina.

Ei keisarilla olekaan  
vaatteita…
Tai ainakin tämän tarinan keisa-
ri kulkee aika vähäpukeisena, kun 
asuntovarallisuus on sijoitettu sen 
oikeisiin mittasuhteisiin. Puoluee-
ton tapa katsoa asuntovarallisuutta 
on tehdä seuraava laskelma:

Asunnon käyvästä arvosta vä-
hennetään siihen kohdistuvat 
lainat ja tilalle tulevan asunnon 
hankintahinta. Tästä laskutoimi-
tuksesta jäävä tulos on se todellinen 
likvidi varallisuus, eli oma vapaa 
pääoma tasekielellä.

Jos tällaisen sitoutuneitten va-

rojen irrottamisen tekee samalla 
paikkakunnalla saa likvidejä varoja 
vain muuttamalla pienempään ja 
kauempana paikkakunnan keskus-
tasta olevaan asuntoon. Hyötysuh-
detta vähentää toki se tosiasia että 
pienemmän asunnon neliöhinta 
on poikkeuksetta korkeampi kuin 
isomman. 

Todellinen hyöty
Todellisen hyödyn saavat eläkkeelle 
jäävät jotka asuvat velattomassa 
asunnossa ja ovat valmiit muutta-
maan pois pääkaupunkikunnista. 
Muuton suurimpina esteinä ovat 
perhe- ja ystävyyssuhteet. On to-
della vaikeaa muuttua etäisisovan-
hemmaksi. 

Asia hyväksytään paljon hel-
pommin, jos seuraava sukupolvi 
muuttaa vaikkapa työn perässä ke-
häkolmosen ulkopuolelle.

Muuton vaikutus  
reaalimaailmassa
Seuraavassa leikin luvuilla, joissa 
ei ole mukana pienemmällä paik-
kakunnalla asumisesta säästyvät 

elämisen sivukulut.
Niitä ei voikaan luotettavasti 

mitata, koska muuttujia on liikaa. 
Sama ongelma koskee tietysti var-
sinaisia varallisuusarvioita. Tarkoi-
tuksenani ei ole tehdä tiedettä vaan 
herättää ajatuksia.

Keskiarvoleikki
Vuonna 2016 olivat asuntojen ne-
liöhinnat paikkakunnittain keski-
määrin:

Helsinki  4.596 €
Tampere  2.567 € 
Turku  2.246 €
Jyväskylä  2.072 €
Vaasa   2.038 €
Oulu   1.966 €

Keskiarvopariskuntamme myy 
helsinkiläisen 70 m²:n kolmionsa 
ja muuttaa jollekin ylläluetelluista 
paikkakunnista, vertailukelpoiseen 
asuntoon. Likvidiä rahaa muutossa 
irtoaa bruttona seuraavasti:

Tampere  142.030 €
Turku  165.000 €

Jyväskylä  176.680 €
Vaasa   179.060 €
Oulu   184.100 €

Näistä luvuista on vähennettävä 
varainsiirtomaksu, pääomavero, jo-
ka kohdistuu nettotuottoon sekä 
muuttokustannukset. Muuttokus-
tannukset ja mahdollisesti kohon-
nut kuntavero kuittaantuu kevyesti 
arkielämän kustannusten halpene-
misella. Nettotulos tästä elinympä-
ristön vaihdosta on 100. – 130.000 €.  
Sitten vain miettimään kuinka näi-
den rahojen kanssa menetellään. 

Osaratkaisu pk-seudun 
asuntopulaan?
Kun tarkastelee pääkaupunkiseu-
dun kohtuullisten asumiskustan-
nusten tavoitteen karkaamista yhä 
kauemmaksi, on pakko ajatella ti-
lannetta täysin uudella tavalla.

Meillä on siis lopullisesti tuk-
keutuva pääkaupunkiseutu, jonka 
tilanteen helpottamiseksi valtioval-
ta ei tee mitään sellaisesta joka ulot-
tuisi loppukäyttäjien, asunnon tar-
vitsijoiden eduksi. Ruuhka-Suomen 

ulkopuolella on toisaalta tarjolla 
runsaasti uutta ja peruskorjattavis-
sa olevaa asuntokantaa.

Miksi on niin vaikeaa ajatella 
tätä ongelmatiikkaa kokonaan eri 
suunnasta? Sen sijaan että ohja-
taan tukea rakentajille ja kiinteis-
tötoimijoille, tuettaisiin niitä jotka 
suostuvat muuttamaan pois pää-
kaupunkiseudulta. 

Saisimme vajaatäyttöistä asun-
tokantaa uudelleen käyttöön, 
talous väestötappioalueilla saisi 
luontevan piristysruiskeen ja uus-
muuttajat voisivat elää stressitöntä 
elämää sopivan kokoisissa yhdys-
kunnissa.

Varsinainen este tällaiselle ko-
keilulle on tietysti se, että muu-
toista hyötyisivät paikalliset pien-
yrittäjät maakunnissa ja asukkaat 
sekä lähtö- että tulopaikkakunnilla. 
Tällainen kehitys ei vain oikein tah-
do sopia uusliberaaliseen nykypäi-
väämme.

Moniajattelu on eräs tapa katsoa 
asioita.

Hans Duncker 

”Helsinkiläiset ovat rikkaita”

Asunto-osuuskuntamallia tutkinut ryhmä teki ekskursion Wieniin. Kuvassa esimerkkitalo. Heidi Forsström-Tuomisen 
tutkimusta PTT:lle selostettiin lehdessä 4/2016 s.13.

Au
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Asukasliiton neuvonnassa yh-
teydenottojen syiden pai-
nopiste tuntuu vaihtuvan 

vuodesta toiseen. Tämän huomaa 
erityisesti näin kevätpuolella, kun 
yhtiökokoukset seuraavat toisiaan 
ympäri Suomen niemeä.

Tämän vuoden ykkösaihe ovat 
huonosti tai vajaavaisesti valmis-
tellut korjaushankkeet ja näiden 
”henkiset lapset”, eli urakoiden ta-
loudelliset loppuselvitykset jotka 
valmistuvat vuosien kuluttua ura-
kan päättymisestä.

Kuka on vastuussa ja mistä?
Taloyhtiön hallitus yhdessä isän-
nöitsijän kanssa on tietysti vas-
tuussa siitä, että hanke valmistel-
laan huolellisesti ja esitetään osak-
kaille ymmärrettävästi ja riittävällä 
tarkkuudella.

Hanke lähtee menemään vinoon 
ennen kaikkea johtuen hallituksen 
ja osakkaiden sinisilmäisyydestä.

Kansanomaisesti sen voisi sa-
noa näin: ”Osakkaat sanovat että 
luotamme hallitukseen, ja hallitus 
puolestaan luottaa toteuttajien am-
mattitaitoon ja eettisyyteen.”

Kun kerran lähdetään toteutta-
maan hanketta luottamuspohjalta, 
ei oikein kehdata kysyä jokaisen 
yksityiskohdan perään.

Siinä sitten mennään niin sa-
notusti metsään. Se, että jokainen 
hankkeen laadullisen lopputulok-
seen ja -hintaan vaikuttava yksi-
tyiskohta on kirjattuna viimeistään 
urakkaneuvottelujen kuluessa, on 
todiste siitä, että koko hanke on 
huolellisesti läpiajateltu.

Alusta alkaen noudatettava lä-
pinäkyvyys ja huolellisuus, antavat 
takeet siitä, että hermoja raasta-
vaa ja kukkarolle käyvää riitelyä 
ei synny sitten kun urakan piti jo 
olla valmis kaikilta osiltaan. Ky-
symyksessä ei ole luottamuspula 
vaan yksin omaan se, että erityises-
ti isoissa korjaushankkeissa hallitus 
”on ryhtynyt toisten rahoihin ja 
hallituksen tulee tällöin osoittaa 
erityistä huolellisuutta”. 

Julkisia kohteita rakennettaessa 
tuppaa budjetit ylittyä ja ronskisti. 
Siinä saattaa osin olla syynä se, että 
maksut koetaan yhteisiksi rahoiksi. 
Taloyhtiön hanketta maksettaessa 
ei ole yhteisiä rahoja. Rahat ovat 
kunkin osakkaan omia yksityisiä 

varoja. 
Lisäksi on syytä pitää mielessä, 

että harvoin urakoitsijalla ja Pe-
lastusarmeijalla on sama osoite. 
Jo osakeyhtiölaki sanoo että ura-
koitsijayhtiön hallituksen tärkein 
velvollisuus on ylläpitää yrityksen 
kannattavuus.

Urakka on narinalistaa ja 
taloudellista  
loppuselvitystä paitsi valmis 
Tämän vuoden neuvonnalle tulleis-
sa avunpyynnöissä näkyvät selkeäs-
ti kaksi asiaa:

- Hallitus tai isännöitsijä sanoo, 
että osakkaan on hoidettava teke-
mättömät työt tai korjaukset suo-
raan urakoitsijan kanssa

- Ilmestyy osakkaan maksetta-
viksi lisätöitä, jotka eivät ole olleet 
olemassa liikkeelle lähtiessä eikä 
niitä ole mainittu katselmuksissa.

Molemmille sinällään asiatto-
mille ilmiöille löytyy yhteinen ni-
mittäjä. Hankkeen valvontaketju 
on pettänyt, ja nyt huolellisuusvel-
voitteen laiminlyönti yritetään siir-
tää toiminnallisesti tai rahallisesti 
sille osapuolelle, jolla tätä vastuuta 
ei ole – mutta joka on pakotettu 
maksamaan, jos ”mokaaja” saa tah-
tonsa läpi.

Joskus nämä asiat saavat todella 
ikävät mittasuhteet. Hallitus lähtee 
riitelemään yksittäisten osakkaiden 
kanssa, peittääkseen jälkensä. Mak-
setaan kymmeniä tuhansia euroja 
asianajokuluja, ja maksamiseen 
osallistuvat myös ne osakkaat, joil-
ta hallitus yrittää saada perusteet-
tomasti rahaa. 

Tämän vuoden trendissä oudok-
suttaa se, että riitelevien joukossa 
on sekä isoja asunto-osakeyhtiöitä 
että nimekkäitä isännöitsijätoimis-
toja.

Hallitus on joka tapauksessa se 
toimielin, jolla näiltä osin on viime 
kädessä vastuu toiminnasta. Vas-
tuuta ja huolellisuusvelvoitetta ei 
voi ulkoistaa, se on kaikessa hal-
lituksella. Suunnittelu, tekninen 
valvonta, vieraan pääoman ehdot 
ovat kaikki ulkoistettavissa, mutta 
ovat valvottavia asioita. Hankkeen 
järkevyyden arviointi, osakkaiden 
eduista huolehtiminen ja läpinäky-
vyys ovat hankkeen ne osat, jotka 
hoidetaan ”talon sisällä”. 

Hallitustyöskentely  
asunto-osakeyhtiössä
Puhun tässä koko ajan omistus-
asumisesta. Asukasdemokratian 
puitteissa ei toisaalta asunnon hal-
lintamuodolla ole oikeastaan väliä. 
Kaikkien luottamustoimien, myös 
ne jotka tulevat kuvioihin asumisoi-
keudessa ja vuokra-asumisessa ovat 
samojen vaatimusten kohteina.

Katsotaan lopuksi hallitustyös-
kentelyn tärkeimmät määritteet:

”Hallituksen jäsenet tulisi ensi-
sijaisesti valita vertaistensa joukos-
ta”. Tämä tarkoittaa taloyhtiössä 
asuvien omistajien joukosta. Jos 
hallituksen jäsen on sijoitusasun-
non omistaja on sitoutuminen vielä 
hyvä, mutta jos valitaan liiketilaa 
omistava ja muualla asuva osa-
kas – on erilainen suhtautuminen 
asuinyhteisön asioihin jotakuinkin 
varmaa.

Hallituksen jäsenen on ratkai-
suissaan osattava pitää päässään 
kahta pipoa, hallituksen jäsenen 
ja osakkaan. Hänen työkenttänsä 
koostuu kahdesta osasta, taloyh-
tiöstä ja osakkaista. Vain silloin kun 
päätös palvelee molempia osapuo-
lia, on tehty oikea ratkaisu. 

Hallituksessa työskentely on 
luottamustoimi. Se ei ole ansain-
takeino eikä siitä saa mitään muu-
ta etuutta kuin yhtiökokouksen 
mahdollisesti päättämä kokous- tai 
vuosipalkkio. No, nämähän ovat 
itsestään selvyyksiä.

Nostalgiaa
Muistaakseni noin viisi vuotta 
sitten oli neuvonnan kevään tee-
mana hallitusten jäsenten edut. 
Silloin kysyttiin onko oikein, että 
hallituksen puheenjohtaja tarvit-
see tehtävänsä takia ylimääräisen 
autopaikan ja josta ei maksa mui-
den tavoin? Toinen mieleen jäänyt 
tapaus, oli hallitus, joka ”siivousta 
vastaan” sai käyttää veloituksetta 
ja niin paljon kuin halusi rivita-
loyhtiön uima-allassaunaa. Muut 
maksoivat 15 € kahdelta tunnilta.

Oli paljon helpompaa ja haus-
kempaa vastata sen vuoden suo-
sikkikysymyksiin kuin nykyisiin 
tiedusteluihin satojen tuhansien 
eurojen hassauksiin menneistä ra-
hoista.

Hans Duncker

Päivystäjän 
pakina

Joka keväälle 
on jokin uusi 
muotiasia

Asumisväljyys on lisääntynyt 
tasaisesti viime vuosikymme-
ninä. Asumisväljyyden kas-

vun taustalla on ollut ensisijaisesti 
asuntokuntien koon pieneneminen. 
Vuonna 1960 asuntokunnan keskiko-
ko oli 3,3 henkilöä koko maan tasolla 
ja vuonna 2015 enää 2,0. Yhden hen-
gen asuntokunnat ovat lisääntyneet 
erityisesti kaupungeissa. Vuonna 
2015 yhden ja kahden hengen asun-
tokunnat muodostivat yli 60 prosent-
tia koko asuntoväestöstä.

Yksin asuminen on ylivoimaisesti 

yleisintä Uudellamaalla. Vuoden 2014 
lopussa lähes kolmasosa koko maan 
yksin asuvista asui Uudellamaalla. 
Yksin asuvien määrä oli merkittä-
vä myös Pirkanmaalla ja Varsinais-
Suomessa, joissa molemmissa asui 
yli yhdeksän prosenttia kaikista yksin 
asuvista. Vähiten yksin asuvia oli Ah-
venanmaalla ja Keski-Pohjanmaalla. 

Henkilöä kohti laskettu keski-
määräinen huoneistoala on kasva-
nut 19 neliömetristä vuonna 1970 
40 neliömetriin vuonna 2015. Viime 
vuosina asumisväljyyden kasvu on 

kuitenkin pysähtynyt tai hidastunut 
pääkaupunkiseudulla, Tampereella ja 
Turussa. Hidastuminen on huomat-
tavinta Helsingissä, jossa keskimää-
räinen huoneistoala on muutenkin 
ollut maan keskiarvoa pienempi. Ke-
hityksen taustalla on asumisen käyt-
tökustannusten nousu sekä asunto-
markkinoiden kiristyminen. Samalla 
kaupunkien väliset erot ovat kasva-
neet. Vuonna 2015 ero henkilöä kohti 
lasketussa pinta-alassa Helsingin ja 
Vaasan välillä oli noin 5 neliömetriä. 

(PTT)

Asumisväljyyden kasvu pysähtynyt

Kolumni

Vaalit olivat ja menivät. On 
jälkipelien ja -pulinoiden 
aika. Jos kävi läpi kaikkien 

puolueiden vaaliohjelmien asumis-
ta käsittelevät osat voisi olettaa, 
että nyt on asuntopula ja kaik-
kinainen ahtaus taakse jäänyttä 
historiaa. Niin painokkaasti lähes 
jokainen puolue lupasi niitä kauan 
kaivattuja kohtuuhintaisia asunto-
ja. Ja nimenomaan juuri pääkau-
punkiseudulle.

Suurista puolueista vain ko-
koomuksella ei ollut erityisesti asu-
misesta mitään erillistä mainintaa. 
Päähallituspuolue Keskusta korosti 
asumisen järjestämisen mahdolli-
suutta myös haja-asutusalueilla, 
ja sääntelyn purkamista raken-
tamisesta. Perussuomalaisilla oli 
kohtuullisen laaja osio asumiseen 
liittyen, mutta se erosi asiasisällöl-
tään muista lähinnä korostaessaan 
maahanmuuton, ja nimenomaan 
sen rajoittamisen olevan yksi tär-
keä asia ruuhka-Suomen asumis-
ongelmien ratkaisussa. Kaikissa oh-
jelmissa oli sitä samaa ympäripyö-
reyttä, mitä on kirjattu asumisesta 
maan perustuslakiin; ”Kaikilla on 
oikeus asuntoon...”, jne. Ja sehän 
ei velvoita ketään mihinkään. Vain 
opposition vasemmistopuolueilta 
löytyi asuntorakentamisen määräl-
lisiä tavoitteita ja ainoa vaatimus 
kunnallisesta asuntotuotannosta.

Meillä on nyt ihan oikea asun-
toministeri sekä ympäristöminis-
teri. Aikaisemmin asuntoministeri 
oli myös maa- ja metsätalousmi-
nisteri. Nyt voinee odottaa, että 
asuntoministeri keskittyisi enem-
män asumisasioihin. Keskustan 
kunnallisvaaliohjelma ei poikennut 
mitenkään muiden vastaavista. Sen 
sijaan asuntoministeripuolueella 
on erillinen asuntopoliittinen oh-
jelma, Asumisen linjapaperi. Kes-
kustapuolueen asuntopolitiikan 
”suuri linja” on kirjattuna tuohon 
linjapaperiin. Siihen onkin saatu 
mahtumaan kaikki mahdollinen 
hyvä, mitä asuntopolitiikkaan vaan 
voi ajatella sisältyvän. 

Suurimmaksi osaksi se on nii-
tä samoja hurskaita toiveita, mitä 
muut puolueet olivat kirjanneet 
äskeisiin kunnallisvaaliohjelmiinsa.

Keskustan asuntopoliittinen 
linjaus poikkeaa ehkä selkeimmin 
muiden ohjelmista siinä, että kepu 
korostaa elämisen edellytysten tur-
vaamista koko maassa. Ohjelman 
mukaan jokaisella on oltava oikeus 
valita, mihin kotinsa ja elämänsä 
perustaa. Tämäkään valinnan va-
paus ei toteudu käytännössä, jos 
hallitus ei työvoimapolitikassaan 
onnistu, ja tarjoa asuinpaikan va-
paan valinnanmahdollisuuden 
lisäksi myös töitä tasaisesti koko 
maan alueella.

Asuntoministeri Kimmo Tiili-
kainen käynnisti selvityksen Aran 
rahoituksen puitteissa toteutetta-
vasta uudesta, osuuskuntamuotoi-

sesta asuntojen tuotanto- ja hal-
lintamallista. Asukasliitto antoi 
lausuntonsa osuuskuntamallista 
– ja kannatti sitä. Tässä asuntopo-
liittisessa umpikujassa kaikkia vä-
hänkin hyvältä vaikuttavia asioita 
kannattaa.

Yksi pääministeripuolueen 
”kärkihankkeista”, normien pur-
kutalkoot, näyttäisi rakentamiseen 
liittyen lävistäneen lähes koko puo-
luekentän vihreitä lukuun ottamat-
ta. Vihreät vaativat edelleen kaiken 
mahdollisen – ja mahdottomankin 
– esteettömyyttä.

Keskusta kannattaa myös – ja 
tätä ei löydy muilta puolueilta – 
monikuntalaisuutta, jossa ihmi-
nen voisi halutessaan siirtää osan 
kunnallisveroistaan toiselle paikka-
kunnalle ja vastineeksi voisi saada 
käyttöönsä kunnan palveluja. Tämä 
ei liene kuitenkaan muiden hal-
lituspuolueiden kärkihankkeiden 
listalla. Ja sisältyykö tähän ajatuk-
seen myös monimaakuntalaisuus? 

Kevään vaaleissa valittiin siis 
uudet kuntapäättäjät, ja kaikkien 
puolueiden vaaliohjelmissa on sa-
ma vuosikausia toistettu vaatimus 
kunnille riittävän monipuolisesta 
ja ripeästä kaavoituksesta.

Siitä vaan sitten kaavoittamaan. 
Tai tekisivät nyt edes jotakin.

Unto Nikula
Kerava, Päivölänrinne

Paljon hyvää  
luvassa



9ASUMINEN & YHTEISKUNTA 2/2017

Maailma on muuttumas-
sa: meillä on sosiaalinen 
media, ja voimme pe-

riaatteessa olla kaikki yhteydessä 
toisiimme. Nyt kun uudelta tekno-
logialta odotetaan itse ajavia autoja 
ja älykkäitä robotteja, meitä Yhteis-
maassa kiinnostaa edelleenkin se, 
mitä sosiaalisella medialla - ihan vain 
olemassaolevan tekniikan käytöllä 
- voitaisiin vielä tehdä. Meidän mie-
lestä siinä ollaan vasta alussa. 

Samalla kun voimme keskustel-
la vaikkapa erilaisista vegaanisista 
donitsiresepteistä toisella puolella 
maailmaa asuvien ihmisten kanssa 
Facebookissa, se mikä on kaikken 
lähimpänä - naapurusto - on usein 
sosiaalisen median katvealuetta. 
Meistä naapurustoissa piilee valta-
va luonnonvara, hyödyntämätön 
potentiaali inhimillistä osaamista ja 
lämpöä, jota ei ole tajuttu kunnolla 
hyödyntää.

Nappi Naapuri
Nappi Naapuri on viestintäalusta ja 
projekti, joka yrittää saada tämän 
uinuvan resurssin, naapurustojen 
ihmisten läheisen sijainnin, esiin ja 
käyttöön. Se on naapurustojen oma 
sosiaalinen media, jonka tarkoitus 
on saada lähellä toisiaan asuvat tie-
toisiksi toisistaan, niin että he koke-
vat olevansa osa naapurustoyhtei-
söä, ja niin että he voivat hyödyntää 
läheistä sijaintia arkensa sujuvoit-
tamiseen. Alusta toimii osoitteessa 
nappinaapuri.fi, ja sen käyttö on 
yksityishenkilöille ilmaista. Vaadi-
taan vain rekisteröityminen nimellä, 
osoitteella ja joko sähköpostiosoit-
teella tai Facebook-tunnuksilla. 

Nappi Naapurissa voi keskustella, 
pyytää tai tarjota apua. Se toimii 
kartalla. Jokaisella on osoite, johon 
heidän omat viestinsä menevät 
niin että lähellä asuvat näkevät ne. 
Käyttäjillä on myös käyttäjäprofiilit, 
joissa heitä rohkaistaan kertomaan 
jotain itsestään. Tarkkoja henkilö-
tietoja ei tarvitse paljastaa. 

Keskustelu on jaettu aihealueisiin 
kuten ruoka, lemmikit, seura, har-
rastukset, hoiva ja palvelut.

Varamummoiksi  
lapsiperheille
Rekisteröityneitä käyttäjiä on nyt 
noin 8 000, jotka ovat kirjoittaneet 
palveluun satoja viestejä. Iso osa 

Suomessa piilee valtava käyttämätön resurssi: lähellä asuvat toiset ihmiset. 

Naapurusto sosiaalisuutta lisäämään

Nappi Naapurin työntekijä opettaa naiselle Nappi Naapurin käyttämistä.

Sa
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Tietofakta
Nappi Naapuri

• Naapurustojen sosiaalinen media 
• Toimii osoitteessa nappinaapuri.fi 
• Noin 8000 käyttäjää 
• Toiminut noin 2 vuotta 
• Keräsi ensimmäisen rahoituksen  

joukkorahoituksella, sittemmin saanut avustuksia Tiina ja 
Antti Herlinin säätiöltä, Tradekalta ja RAY:ltä/STEA:lta 

Yhteismaa
• Yleishyödyllinen yhdistys, perustettu 2012 
• Luonut mm. Siivouspäivä-kierrätyskarnevaalin, Illallinen tai-

vaan alla -tapahtumat ja Rantakesä-tapahtumakonseptin 
• Yhteismaan pyörittäjät perustaneet myös Yhteisörahoituspalve-

lu Mesenaatti.me Oy:n, joka pyörittää Suomen isointa ja ensim-
mäistä vastikepohjaista joukkorahoitusalustaa mesenaatti.me 

viesteistä jää vielä ilman vastaus-
ta - kriittinen massa käyttäjiä vielä 
puuttuu, jotta vuorovaikutus todella 
lähtisi lentoon - mutta toisaalta mo-
ni rohkea viesti on johtanut isoihin 
elämänmuutoksiin: on ihmisiä, jotka 
ovat ryhtyneet niin kutsutuiksi vara-
mummoiksi lapsiperheille. Tämä on 
tuonut valtavasti iloa sekä lapsille, 
joiden isovanhemmat asuvat usein 
kaukana, lasten kiireisille vanhem-

Valmistuneiden asuntojen 
määrä kasvoi selkeästi 
vuoden 2016 loppua koh-

ti. Asuntomarkkinoille on viime 
vuosina tullut uusia toimijoita ja 
asuntorahastoja on nykyään myös 
piensijoittajille. Matala korkotaso 
on tehnyt asuntorahastoihin sijoit-
tamisesta houkuttelevaa. 

Vuonna 2015 kiinteistösijoi-
tusmarkkinan koko oli noin 54,5 
miljardia euroa, josta asuntojen 
osuus oli arviolta noin 29 prosent-
tia. Asunnot ovat jo useamman 

vuoden olleet kaikkein tuottoisin 
kiinteistösektori ja asuntokaup-
pojen osuus koko kiinteistösi-
joitusalan kaupoista on jatkanut 
kasvuaan. Rahastot sijoittavat 
pääasiassa pääkaupunkiseudulle 
sekä kasvukeskuksiin. Rahastot 
ovat sekä ostaneet asuntoja, että 
rakentaneet uutta asuntokantaa. 
Vuokra-asunnoista noin 17 pro-
senttia on ammattimaisten sijoit-
tajien omistamia.

Rahastot suosivat uudiskoh-
teita, ja osa rahastoista sijoittaa 

erityisesti pieniin asuntoihin. Eri-
tyisesti matalien korkojen aikana 
velkavivun käyttö investoinneissa 
on tyypillistä. Velkavivun käytöllä 
voi olla hintoja nostava vaikutus, 
mikä voi selittää etenkin uusien 
kerrostaloasuntojen neliöhintojen 
nopeaa nousua. Rahastojen on 
myös arvioitu nostavan vuokria 
enemmän kuin yksityiset vuokra-
nantajat, jotka voivat pyrkiä pi-
tämään kiinni hyvästä vuokralai-
sesta. 

(PTT)

Asuntorahastot lisäävät 
vuokra-asuntojen tarjontaa

mille - että varamummolle itselleen. 
Erityisen paljon on etsitty ja löydetty 
lemmikkien hoitosuhteita. Moni on 
myös saanut naapurustosta uusia 
kavereita.

Nappi Naapurissa voivat toimia 
myös järjestöt: he voivat olla vuo-
rovaikutuksessa ihmisten kanssa 
paikallisesti, kertoa tarjoamistaan 
palveluista ja vaikka etsiä uusia jäse-
niä. Helsingin diakonissalaitoksen 

etsivä vanhustyö SenioriVamos esi-
merkiksi on käyttänyt Nappi Naapu-
ria etsiäkseen ikäihmisasiakkailleen 
juuri oikeanlaisia tuttavuuksia naa-
purustosta. Vaikkapa kyläilemään 
luonaan naishenkilöä joka puhuu 
saksaa ja jolla on koira.

Ajankohtaista 2017
Nappi Naapuri osallistui Nordic 
Innovationin Independent Living 
Challenge for the Elderly and Disa-
bled -kilpailuun, ja sijoittui lopul-
ta yli 400 hakijan joukosta viiden 
parhaan finalistin joukkoon. Ajatus 
naapurustoista ikäihmisten tuki-
joina on yksi Nappi Naapurin teki-
jöiden isoimmista unelmista. Nyt 
Nappi Naapurilla on entisen Raha-
automaattiyhdistyksen, nykyisen 
STEA:n rahoittama hanke yksinäi-
syyden torjumiseen naapurustososi-
aalisuutta lisäämällä. Tavoitteena on 
luoda arjen verkostoja ja yhteisöjä, 
sitä että jokainen joka asuu jossain 

myös kuuluu johonkin. 
Tällä hetkellä Nappi Naapurin 

palvelumuotoilua ja teknologiaa ke-
hitetään vielä helpommiksi ja hou-
kuttelevammiksi. Tärkein edellytys 
naapurustojen elävöittämiseksi Nap-
pi Naapurin avulla on alustan tun-
nettuuden ja käyttäjämäärän mer-
kittävä lisääntyminen. Sillä lopulta 
käyttäjät etsivät palvelusta vain yhtä 
asiaa: toisia ihmisiä. 

Pauliina Seppälä
Kirjoittaja on yhteiskuntatieteilijä, 
jolla myös kauppakorkeakoulun ja 
taidekoulun opintoja. Entinen free-
lance-toimittaja ja tohtoriopiskelija 
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Kierrätysidea

Isännöitsijän  
ilot ja ihmeet 2

Oma huippuhetkeni ja huip-
putaloni on tähän mennes-
sä ollut pankin omistama 

talo Helsingin Munkkiniemessä, 
jossa kaikki asukkaat ovat siis 
vuokralaisia. Talon puheenjohta-
jana toimi pitemmän aikaa puo-
lustusvoimista eläköitynyt upseeri, 
joka piti talon ja asukkaat hyvässä 
järjestyksessä eikä isännöitsijän 
tarvinnut tehdä juuri muuta kuin 
huolehtia kirjanpidosta. 

1930-luvulla rakennetussa ta-
lossa tehtiin kattoremontti, jon-
ka alta kaikki ullakolla sijainneet 
asukkaiden irtaimistovarastot pu-
rettiin ja niiden tilalle rakennettiin 
uudet varastot. Vanhoissa taloissa 
nämä varastot ovat hyvin usein iso 
ongelma. Asukkaiden muuttaessa 
ulos ja sisään hylätään varastoi-
hin tavaraa, ja sen seurauksena 
numerointi menee sekaisin kun 
romua täynnä olevaa varastoa ei 
voi käyttää.

Saavutettuja etuja
Aktiivinen – ja asumisesta välittä-
vä – puheenjohtaja hoiti uusittu-
jen varastokomeroiden jakamisen 
mallikkaasti: Varastoihin asennet-
tiin riippulukot, jotka sarjoitettiin 
siten, että tietyn asunnon tilaan 
sopi vain sen asunnon avain, jolle 
varasto on tarkoitettu. Kun asu-
kas sitten muutti pois talosta, ei 
vakuusmaksua palautettu ennen 
kuin puheenjohtaja oli tarkas-
tanut, että irtaimistovarasto on 
tyhjä.

Sama koski myös autopaikko-
jen jakamista ja valvontaa pihalla. 
Isännöitsijän ei koskaan tarvin-
nut puuttua asiaan, koska asukkaat 
hoitivat kontrollin itse!

Asuintalojen isännöitsijän kenties suurin ilo on toimiva hallinto. Asunto-osakeyhtiössä se tarkoittaa nk. tolkun 
henkilöä hallituksen puheenjohtajana ja sellaisia hallituksen jäseniä, jotka aidosti haluavat kehittää asumista 
talossaan ja ovat kiinnostuneita yhtiöstä ja sen omistamassa talossa asuvista ihmisistä. Vuokratalossa samassa 
asemassa on talotoimikunta tai asukastoimikunta talon käytännöistä riippuen.

Asia saattaa kuulostaa pieneltä, 
mutta voin vakuuttaa että Helsin-
gin kantakaupungin ja myös hie-
man keskustan ulkopuolella sijait-
sevissa taloissa tontilla sijaitsevat 
autopaikat ovat Hyvin tärkeä ja 
joskus jopa Äärimmäisen vakava 
asia. 

Oman isännöintiurani “ihme” 
sijoittuu Helsingin 1980-luvun 
lähiöön, jossa puuttumiseni au-
topaikkoihin johti isännöitsijän 
vaihtamiseen. Yritin vain saada 
aikaan sellaiset säännöt, joiden 
avulla kaikkia asukkaita kohdel-
laan tasapuolisesti ja oikeudenmu-
kaisesti. Ei saanut puuttua! Koska 
osa “omistajista” ei voinut luopua 
epäoikeudenmukaisesti saamas-
taan “saavutetusta edusta”.

Positiivinen sosiaalinen 
kontrolli
Miksi yhteistyö ja yhteistoiminta 
on joskus niin vaikeaa? Yhtiössä, 
jonka pihasta oheinen kuva on, 
toimii muutama asukas hyvin ak-
tiivisesti ja pitää huolta kaikkien, 
yli sadan asukkaan piha-alueista. 
Niin paljon kuin jaksavat ja pys-
tyvät. Tämä on isännöitsijän nä-
kökulmasta erittäin myönteistä, 
mutta siihen sisältyy myös muu-
tamia ongelmia. 

Kyseisessä pihassa on reilut 
sata istutettua pensasta ja puuta, 
joiden hoitaminen vaatii ammat-
titaitoa. Nämä pitää siis jättää 
talkoiden ulkopuolelle. Lisäksi on 
voimassaoleva kiinteistön huolto-
sopimus, joka kattaa roskien pois-

ton tontilta, lumen auraamisen 
kulkuväyliltä ja hiekoitushiekan 
poiston talven jälkeen.

Kun kuvan pihasta on pois-
tettu hiekoitushiekat, pensaat on 
leikattu ja niiden alle on talkoil-
la kannettu kuoriketta tai lehti-
kompostia jää vielä kysymys: Mitä 
tehdä sammaloituneelle betoniki-
veykselle?

Huoltoyhtiö toki poistaa sam-
maleen painepesurilla tai vaikka 
käsin, kunhan hinnasta sovitaan – 
mutta! Tämä vuosittainen urakka 
kannattaa tehdä kevättalkoiden 
yhteydessä.

Asuintalon positiivinen sosi-
aalinen kontrolli ON hyvä asia! 
Se syntyy ja kehittyy siten, että 
naapurit kohtaavat toisiaan, jut-

televat ja tutustuvat toisiinsa. 
Toisessa kuvassa on myös oi-

va esimerkki urakasta, johon voi 
osallistua kuka tahansa. Pihaka-
lusteet kunnostetaan talven jäl-
keen. Ensin hiotaan vanha irtoa-
va pinta pois ja sitten maalataan 
uudella pinnoitteella. On aivan 
selvää, että jokainen työhön osal-
listuva huolehtii talkoiden jälkeen 
siitä, että oman käden jälki pysyy 
siistinä koko kesän ja aina seuraa-
viin talkoisiin saakka.

Jari H.K. Virtanen
Kirjoittaja on filosofian maisteri 

ja ammatti-isännöitsijä. Hän kir-
joitti lehteen edellisen sarjan Bri-
tannian asunto-oloista.

Tyypillinen(?) piha 1990-luvun kerrostaloyhtiöstä – tässä Helsingistä. Pihakalusteiden kunnostaminen sopii hyvin talkootyöksi. Pensseli pysyy 
kaiken ikäisten kädessä.

Ja
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Kierrätysideat facebookissa on saanut suuren 
suosion, jäseniä yli 30 000.

Mulla on kavereita, jotka keräävät 
mulle tuunattavia, eli toisen roska 
on toisen aarre. Vanha karkkirasia 
oli naarmuilla, kulunut, väriltään 
musta, turkoosi ja kulta.
Pesin sen hyvin ja hioin hiomasie-
nellä kauttaaltaan. Maalasin kaut-
taaltaan valkoisella askarteluvärillä, 
johon olin sekoittanut kullanvärisiä 
pieniä askarteluhippusia. Annoin 
kuivua ja maalasin toiseen kertaan, 
jotta pohjaväri peittyy kokonaan.
Seuraavaksi leikkasin ruusunku-
vat servetistä ja katselin, kuinka 
ne sitten asettelen työhön. Servetit 
liimasin servettilakalla ja sitten taas 
kuivuminen. 
Kun työ oli kuiva, koristelin servet-
tiruusut elohopean värisellä koho-
värillä, jotta ne nousevat ylös työs-
tä. Karkkirasiasta oli rikki saranat 
ja lukko, joten peitin saranoiden 
koloset ruskealla satiininauhalla 
yläosassa.
Lisäksi koristelin ruskealla Perlen 
Pen –kohovärillä, jolla tein kulmiin 
ja kanteen puolihelmiä. Valkoisia 
akryylipuolihelmiä lisäilin myös 
kulmiin ja kanteen ja kiinnitin ne 
kuumaliimalla. Metallikoristeet, 
kuten perhonen, koristelintuhäkki, 

silmälasit, pikkulukko+avain ovat 
myös osa kokonaisuutta. Ne myös 
liimattu kuumaliimalla kiinni.
Lopuksi vielä kullanruskeaa Inka 
Goldia siveltimellä sinne tänne 
wanhaa waikutelmaa antamaan 
ja kiillotus vanhalla t-paidan pa-
lalla. Inka Gold alkaa kiiltämään, 
kun sitä kiillottaa. Ihan viimeisek-
si spraylakkaus mattapintaisella 

spraylakalla, jotta kestää käytössä 
ja voi hieman nihkeällä pyyhkäistä.
Rasian sisäpuolelle en tehnyt yh-
tään mitään; se on kullanvärinen 
ja jätin ihan sellaiseksi. Rasiassa oli 
kohokuviointia, ja sain ne upeasti 
näkyviin, kun käytin Inka Goldia. 
Muuten olisi kuviot jääneet maalin 
alle piiloon. 

Tuula Rantanen

Karkkirasian tuunaukseen
Tu

ul
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enVuoden 2015 lopussa 

Suomessa oli 2 934 000 
asuntoa, joista vailla va-

kinaisia asukkaita oli 300 000 
asuntoa, eli noin 10%. Vuonna 
2016 Suomessa vailla vakinaista 
asuntoa oli yli 7 000 ihmistä, eli 
noin 0,14 promillea. Edellises-
tä vuodesta asuntokanta kasvoi  
16 000 asunnolla. Vuodesta 
1990 asuntokanta on kasvanut  
725 000 asunnolla eli keskimää-
rin 29 000 asunnolla vuosittain. 
Vailla vakinaisia asukkaita oli 
121 000 asuntoa enemmän kuin 
vuonna 1990.

Asuntokannan kasvu on hi-
dastunut edellisistä vuosikym-
menistä. Asuntorakentaminen 
on keskittynyt kaupunkimaisiin 
kuntiin. Vuosina 1995–2015 
valmistuneista asunnoista 78 
prosenttia sijaitsee kaupunki-
maisissa kunnissa. Suurimmissa 
kaupungeissa on suhteellisesti 
eniten vuokra-asuntoja, noin 40 
prosenttia vakinaisesti asutuista 
asunnoista. Pääkaupunkiseudun 
vakinaisesti asutuista asunnoista 
44 prosenttia on vuokra-asun-
toja, Helsingin asunnoista lähes 

puolet ja Vantaan asuntokannas-
ta yli kolmannes vuokra-asuntoja. 

Vantaalla oli vuoden 2015 lo-
pussa yli 38 500 vuokra-asuntoa, 
37 prosenttia kaupungin 104 700 
asunnosta. Vuokra-asuntojen 
osuus niin rakennetuista uusista 
asunnoista kuin koko asuntokan-
nastakin on ollut kasvussa. Moni 
omistusasunnoistakin päätyy jos-
sain vaiheessa vuokra-asunnoksi.

Vailla vakinaista asukasta 
Vantaan asunnoista oli runsas  
5 800 eli vajaa 6 prosenttia. Muis-
sa isoissa kaupungeissa osuus oli 
sekä lukumääräisesti että suhteel-
lisesti suurempi. 

Vantaalla joka kymmenennes-
sä asunnossa asutaan ahtaasti: 
ahtaasti asuttuja asuntoja oli 
vuoden 2015 lopulla yli 10 000. 
Ahtaimmin asuttuja olivat rivi-
taloasunnot. Vantaalla ahtaasti 
asuttuja asuntoja oli suhteellises-
ti vähemmän kuin naapurikau-
pungeissa, mutta enemmän kuin 
muissa isoissa kaupungeissa. 

(A&Y, Tilastokeskus,  
Vantaan kaupunki)

Epäsuhtaa
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Kaupunkielämä 
kulttuurissa

–Mikä ettei sopii kyllä 
kirjan nimeksi, mutta 
älkää nyt hyvät ihmi-

set nimittäkö tätä muistelmateok-
seksi tai elämäkerraksi, tokaisee Bir-
gitta Ulfsson tuore kirja kädessään. 
- Tämä on kirja niistä keskusteluista, 
joita olen käynyt ystäväni kirjailija ja 
toimittaja Stig Hansenin kanssa. 
Nauhuri kyllä pyöri edessämme, kos-
ka kuvittelimme tekevämme haastat-
telua Göteborgin kaupunginteatterin 
kotisivuille. Nyt tarina on ilmestynyt 
kirjana, ja voi voi kun tuntuu kivalta.

Näin kertoo puhetta pulppuava 
Birgitta Ulfsson kirjansa julkista-
mistilaisuudessa Helsingissä. Enti-
sessä Viveca Bandlerin kodissa, 
Villa Frenckelissä, nykyisessä ison 
firman edustustilassa, onkin sopiva 
juhlia kirjaa, jota Birgitalta on pyy-
detty 40 vuotta ja jota sen julkaissut 
kustantaja on kinunnut kymmenen 
vuotta. Juhlaväen ja toimittajien kes-
kellä häärii ketterä 89-vuotias Bisse, 
puhuen suomea ja ruotsia, hiljaa ja 
kovvoo, kuulijasta riippuen.

Birgitta Ulfsson on ollut jo vuo-
sikymmenet kolmen kodin asukki. 
Yksi koti on Ruotsissa Göteborgissa, 
toinen koti on Helsingissä ja kolmas 
saaristossa Tammisaaren suunnalla. 

Landepaukku Helsingissä
Birgitta Ulfsson on täysin kaksikieli-
nen. Isä oli sotilas, jonka asemapaikat 
siirtyivät ympäri Suomea ja perhe 
kulki mukana. 

– Älkää vain luulko minun olleen 
hieno helsinkiläisrouva. Ei, olen kylä 
asunut pitkään Helsingissä, mutta 
landepaukku, joka ymmärtää suo-
men kaikkia murteita. Jalkani ovat 
huonosti kynnetyssä savimaassa.  Jo 
nuorena opin, että on olemassa hy-
vin erilaisia ihmisiä. Tästä liikkuvasta 
taustastani johtuu, että minun on ol-
lut helppo muuttaa paikasta toiseen. 
Ellen olisi ollut täysin kaksikielinen, 
olisin varmaan tehnyt työurani jä-
mähtäen Svenska Teaterniin.

Näyttelijänä Ulfssonin omaksi 

kodiksi tuli Lilla Teatern, jossa hän 
oli näyttelijänä, johtajana ja lopulta 
omistajana Lasse Pöystin kanssa. 
Töitä riitti myös televisioteatterissa. 
Tampereelle hän muutti koska Pöys-
tistä tuli Tampereen Työväenteat-
terin johtaja.

Muutto Ruotsiin tapahtui 1981, 
kun Pöystistä tuli Dramatenin 
johtaja. Tukholman ajoilta hänet 
muistetaan erityisesti kolme vuotta 
Tukholman Kaupunginteatteris-
sa pyörineestä näytelmästä ”Kun on 
tunteet”, Maria Jotunin tekstiin. 
Sen hän näytteli Stina Ekbladin 
kanssa.

– Suomalaiset ja ruotsalaiset ovat 
hyvin samanlaisia ihmisiä. Erilaisuu-
temme on pelkästään rikkaus, sillä 
ymmärrämme toisiamme. On tärke-
ää että me Pohjoismaiden asukkaat 

korostamme yhteisiä piirteitämme, 
koska se vahvistaa meitä kaikkia.

– Olen pohtinut näitä asioita pal-
jon ja minusta suomalaiset luulevat 
etteivät ruotsalaiset tiedä paljon Suo-
mesta. Se ei pidä paikkaansa. Muu-
tettuani Ruotsiin näin maan uudesta 
näkökulmasta, pesutupatasolta. Ei-
vät ruotsalaiset olleetkaan koppavia 
ja kovia, kuten luulin. Uskon jopa 
niin, että suomalaiset tietävät ruot-
salaisten arkielämästä, kulttuurista 
ja politiikasta aika vähän. 

Kaipaan suoraa sävyä
– Viihdyn Ruotsissa. Kaipaan silti 
usein sitä suoraa sävyä, suomalaisten 
lyhyttä välimatkaa ihmisten välillä. 
Suomen kieli on hienoa, maalaileva 
nuori kieli, jossa vivahteita voi keksiä 
itsekin.

– Jokainen kaksikielinen omis-
taa kaksi luonnetta. Tunnen itse-
ni erilaiseksi ihmiseksi kun puhun 
suomea, rohkeammaksi ja suorem-
maksi. Teen töitä koko ajan mo-
lemmilla kielillä, joskus jopa samaa 
näytelmää. Kerran minulla oli päi-
vänäytös Dario Fon näytelmässä 
”Ei makseta, ei makseta” suomeksi 
ja sama ruotsiksi iltanäytöksenä. 
Sen lähempänä skitsofreniaa en ole 
ollut. Mitä vanhemmaksi tulen, sitä 
enemmän pidän suomen kielestä.

Kirjan julkistamistilaisuudessa 
on mukana myös Iwar Wiklander, 
tunnettu ruotsalainen näyttelijä, 
Birgitan aviomies, joka sai vaimonsa 
muuttamaan Göteborgiin 30 vuot-
ta sitten. Wiklanderin rinnalla työt 
teatterissa jatkuvat heinäkuussa 89 
vuotta täyttävältä näyttelijättärel-
tä. Enemmän kuin nykyiseen, puhe 
kuitenkin siirtyy entiseen aviomie-
heen Lasse Pöystiin.

– Olihan se aikaa, hän muiste-
lee pitkää avioliittoa Lasse Pöystin 
kanssa. – Olimme ainesosat, jotka 
eivät sopineet yhteen, mutta rakas-
tuimme silti. Yhteisissä harjoituk-
sissamme oli kamalaa, mutta näyt-
tämöllä oli ihanaa. Saimme kaksi 
poikaa perä jälkeen ja olimme ruti-
köyhiä. Pikkuisessa asunnossamme 
ei ollut edes keittiötä, vaan Lasse 
veti piuhat vessaan ja tungimme 
sinne hellan. ”On niin kätevää kun 
voi kokata ja kakata yhtä aikaa”, 
mies esitteli.

– En osaa olla tekemättä töitä, 
myös saaristomökillä, jossa kyllä 
töitä riittää, esimerkiksi puiden 
sahaamista. Mökki on sydämeni 
viides kammio. Niin suurta kriisiä 
ei elämässäni ole ollut, ettei se saa-
ressa paranisi. Olen sairastanut syö-
vän, mutta se leikattiin pois. Käyn 
harvoin lääkärissä, enkä koskaan 
treenaa. Kouluaikojen voimistelu 
saa riittää. Tiedän että olen van-
ha, mutta luotan kroppaani, se on 
kulkenut mukanani ainakin tois-
taiseksi.

Todistaja menneestä ajasta

Brigitta Ulfssonin sydäntä lähellä juu-
ri nyt on näytelmä ”Fosterlandet”, 
Isänmaa. Se kertoo suomalaisen so-
talapsen tarinan. Siinä on historiaa, 
tunnetta, inhimillisyyttä, jopa poli-
tiikkaa. Hänellä on siinä Elsa-äidin 
rooli. Köyhä äiti kipuilee, kun hän 
pystyy hankkimaan leipää vain toi-
selle pojalleen ja toisen hänen on pak-
ko lähettää Ruotsiin. Näytelmä on 
esitetty Göteborgissa, Helsingissä ja 
Tukholmassa ja se on ollut kaikkialla 
suuri menestys.

– Tajuan yhä selvemmin, että olen 
todistaja menneestä ajasta. Näin on 
sekä Suomessa että Ruotsissa. Enkä 
halua vetäytyä syrjään. Muistelen 
mielelläni, mutta en katso taakse-
päin. Tiedän etten osaa käyttää tie-
tokonetta. Minulla on tumma sävy 
luonteessani, mutta olen pohjimmil-
tani onnellinen ihminen. Mistään en 
ole katkera, koska se on hengenvaa-
rallista. Masennusta en tunne, mutta 
voin olla terveesti onneton.

Hautajaiset tarvitsevat  
ohjaajan
Birgitta Ulfsson uskoo juuri tutkit-
tuun tilastoon, että Ruotsissa asuu 
750 000 sukujuuriltaan suomalais-
ta asukasta. Työt vievät usein myös 
Tukholmaan ja Helsinkiin. Lääkärin-
lausunnossa hänen kohdalleen on 
merkitty ”ällistyttävän elinvoimainen 
vanhus”.

Vanhenemisessa Ulfssonia suret-
taa ystävien kuolema. Hän on järjes-
tänyt jo monet hautajaiset. Toven 
(Jansson). Vivecan. 

– Hautajaiset tarvitsevat ohjaajan. 
On tärkeää missä järjestyksessä pu-
hutaan ja kuka puhuu. Elämän lopet-
tajaiset on tehtävä hienosti, mieluusti 
vähän teatraalisesti. Itse haluan hau-
taan, isän ja äidin viereen. Ennen 
halusin tuhkana mereen, mutta olen 
muuttanut mieleni.

Hilkka Kotkamaa

Birgitta Ulfsson: 

Kolmen kodin asukki

Birgitta Ulfsson on kahden maan, kolmen kodin ja kahden kielen ihminen. 
– Meidän pohjoismaalaisten tulee korostaa yhdistäviä tekijöitämme, sillä 
vain kuorta vähän raaputtamalla olemme samanlaisia.
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Suomi sataa ja tuulee -musiikkiko-
media Hämeenlinnan teatte-
rissa maan erilaisista tilanteista 

ihmisen arjessa kosketti suomalaisuut-
ta. On hämmästyttävää, miten reippaas-
ti näyttelijät veivät tarinaa eteenpäin, 
laulun ja tanssin keinoin.  – Suoma-
lainen on sellainen joka vastaa kun ei 
kysytä, / kysyy kun ei vastata, ei vastaa 
kun kysytään, / sellainen joka eksyy 
tieltä, huutaa rannalla, / ja vastarannalla 
huutaa toinen samanlainen: /metsä rai-
kuu, kaikuu, hongat humajavat.

Kansanomainen 100-vuotiaan 
Suomen teatteriesityksessä ei ollut 
liikaa historiaa, vaikka sota-aikojakin 
sivuttiin. Historia on muovannut ny-
kypäivän. Tarina perustui tämän päivän 
uutisiin: poliittinen paneelikeskustelu 
ei pysy oikein asiassa, sisältäen yhteis-
kuntakritiikkiä, työläisen irtisanomis-
arkea, maahanmuuttajakysymyksiä – 
kaikki huumorin keinoin kuvattuna. 
Ei niin nuorten daamien tanssiesitys 
räsymattoja pesiessä toimi railakkaasti. 
Lopun vanhainkotisekamelska, johon 
yksi tulee synnyttämään, oli sydäntä 
koskettava.

Millainen on suomalainen nainen ja 
suomalainen mies. Molemmat saavat 
tunnustusta. Erityisesti suomalainen 
mies, sotiemme veteraani, joka toimi 
oppaana koko näytelmän ajan. Häntä 
esitti hienosti Pekka Heikkinen. Näy-
telmä parani kovasti loppua kohden, 
sisälsi biisejä ja hymyä elämään. Taitava 
porukka oli tekemässä, ja sisäänraken-
nettuna paljon asiaa suomalaisuudesta 
– tavallisen ihmisen näkökentässä. 

Poliittisessa paneelikeskustelus-
sa Lotta Huitin roolisuoritus pisti 
silmään. Hän lauloi kauniisti toisen 
puoliajan alussa. Samoin Matti Lei-
non, monityöläisen tilittämä "Camelia 
en osta" osui. Ihan oikeasta uutispät-
kästä napattu suljetun paperitehtaan 
pääluottamusmiehen rehellinen laulu 
"Monet kovat kännit" Mikko Töyssy 
sai ansaitusti illan komeimmat ap-
lodit.

Äidinmaa, tasokas  
musikaali
Espoon Kaupunginteatterissa sai 
kantaesityksensä kotimainen musikaali, 
pikemmin musiikkinäytelmä Äidinmaa, 
joka on kertomus suomalaisista naisis-
ta; äideistä, tyttäristä, rakkaudesta ja 
elämän vaikeista valinnoista. Tekijät 
haluavat puhua äitien maasta; niistä 
uhrauksista ja valinnoista, joita naiset 

ovat tehneet vaikeina aikoina sekä toi-
vosta ja äidinrakkaudesta, joka kantaa 
yli sukupolvien. Esityksessä miehet ovat 
heikkoja.

Äidinmaan tarina kulkee kahdella 
aikatasolla; talvisotaa edeltävänä kesänä 
nuori Anni rakastuu komeaan muukalai-
seen. Annin äidillä, sekatavarakauppias 
Vienolla on epäilynsä ja omat keinonsa 
selviytyä maailmassa. 1980-luvulla Anni 
katsoo elämäänsä taaksepäin rinnallaan 
tyttärentyttärensä, joka kantaa muka-
naan suvun naisten perintöä ja arpia.

Näin esityksen, jossa Jennie Von 
Storbacka ja Mikael Saari ovat pääpa-
ri; molemmat laulavat hienosti. Rooleis-
sa nähdään Pirkko Mannola, molem-
pien puoliaikojen lopussa upeasti laula-
va Laura Voutilainen, Helmi-Leena 
Nummela, Vilma Kinnunen, Maija 
Rissanen, Peter Nyberg ja Puntti 
Valtonen. Ohjauksesta vastasi Maria 
Sid. Suurten tunteiden musiikin sävel-
sivät Esa Nieminen ja Niklas Ros-
ström. Teksti on Annina Enckellin ja 
se pohjautuu Aarni Kuorikosken, Nie-
misen ja Rosströmin alkuperäistarinaan.

Risto Kolanen

Suomi 100 vuotta täyttää teatterit

Jennie Von Storbacka (vas.) ja Vilma Kinnunen edessä, 
Mikael Saari ja Peter Nyberg takana Äidinmaassa.  
Kuva: Andreas Jarrett

Takarivi Henna-Maija Alitalo, Mikko Töyssy, Lotta Huitti, 
Anneli Ranta ja Matti Leino. Edessä Maiju-Riina Huttunen 
ja Pekka Heikkinen. Kuva: Tapio Aulu. 
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Asukasliiton  
valtakunnallinen  
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Pj Hans Duncker avaa 
syysseminaaria 29.10.2016

Teema:  
Asumisen tulevat 
100 vuotta
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